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Commission de l'Économie, de la 
Protection des consommateurs et de 

l'Agenda numérique 

Commissie voor Economie,  
Consumentenbescherming en  

Digitale Agenda 
 

du 

 

MERCREDI 7 JUIN 2023 

 
Matin 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 7 JUNI 2023 

 
Voormiddag 

 
______ 

 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 9.39 uur en voorgezeten door de heer Stefaan Van 
Hecke. 
La réunion publique de commission est ouverte à 9 h 39 et présidée par M. Stefaan Van Hecke. 
 

01 Gedachtewisseling over de opvolging van het Plan voor Herstel en Veerkracht en toegevoegde 

vragen van 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De impact van de pensioenhervorming op de relancegelden" (55037035C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De aanvraag bij Europa voor de uitbetaling van relancegelden" (55037036C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De vertragingen met betrekking tot de herstel- en veerkrachtfaciliteit (RRF)" (55037044C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De monitoringtool van het Plan voor Herstel en Veerkracht" (55037048C) 
- Reccino Van Lommel aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschaps-
beleid) over "De relancemiddelen" (55037099C) 
- Reccino Van Lommel aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschaps-
beleid) over "De relanceprojecten rond lucht- en ruimtevaart" (55037100C) 
- Reccino Van Lommel aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschaps-
beleid) over "De relanceprojecten 'wetenschappelijk onderzoek'" (55037160C) 
- Maxime Prévot aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De vertraging in de uitvoering van het Belgische relanceplan" (55037167C) 
- Maxime Prévot aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De financiering van de RRF en de pensioenhervorming" (55037168C) 
- Kathleen Verhelst aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De verschuivingen binnen de relancefondsen" (55037179C) 
- Kathleen Verhelst aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De Europese relancemiddelen voor België" (55037180C) 
- Marco Van Hees aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De eerste schijf van de voor het herstelplan bestemde Europese fondsen" (55037186C) 
- Leslie Leoni aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) over 
"De uitvoering van het herstelplan" (55037188C) 

01 Échange de vues sur le suivi du Plan de Relance et de Résilience et questions jointes de 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "L'incidence de la réforme des pensions sur les fonds de relance" (55037035C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "La demande visant à obtenir le versement des fonds de relance européens" (55037036C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Le retard pris dans le cadre de la facilité pour la reprise et la résilience (FRR)" (55037044C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "L'instrument de suivi du Plan pour la Reprise et la Résilience" (55037048C) 
- Reccino Van Lommel à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Les moyens de relance" (55037099C) 
- Reccino Van Lommel à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique 



 07/06/2023 CRIV 55 COM 1110 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

2 

scientifique) sur "Les projets de relance concernant l'aérospatial" (55037100C) 
- Reccino Van Lommel à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Les projets de relance sur le thème de la recherche scientifique" (55037160C) 
- Maxime Prévot à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Le retard constaté du plan de relance belge" (55037167C) 
- Maxime Prévot à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Le financement du FRR et la réforme des pensions" (55037168C) 
- Kathleen Verhelst à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Les glissements dans le cadre des fonds de relance" (55037179C) 
- Kathleen Verhelst à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Les moyens de relance européens pour la Belgique" (55037180C) 
- Marco Van Hees à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "La première tranche des fonds européens destinés au plan de relance" (55037186C) 
- Leslie Leoni à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) sur 
"La mise en œuvre du plan de relance" (55037188C) 
 
De voorzitter: Zoals gevraagd door de commissieleden, hebben we wat meer tijd uitgetrokken voor een 
gedachtewisseling met de staatssecretaris over het relanceplan. Er werden heel wat vragen ingediend. De 
staatssecretaris zal een uitgebreide inleiding geven, waarin wellicht de antwoorden op de meeste van uw 
vragen vervat zullen zitten. Na de inleiding geef ik het woord aan de leden, in de volgorde van indiening van 
de vragen. Mochten er nog andere vragen zijn, dan kunt u die zeker stellen. 
 

01.01 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mijnheer de voorzitter, col-

lega’s, ik ben blij u een stand van zaken met betrekking tot het herstel- 
en investeringsplan te kunnen geven. Ik begin met een kleine presen-
tatie van ons plan en met de stand van zaken. Dat zal 20 à 30 minuten 
in beslag nemen. Daarna sta ik ter beschikking voor al uw vragen.  
 
We hebben het hier vandaag over het federale deel van het herstel-
plan. Het plan bevat twee delen. Het Plan voor Herstel en Veerkracht, 
het PHV, wordt gefinancierd door Europa ten belope van 4,5 miljard 
euro. Daarnaast zijn er nog bijkomende budgetten, die gefinancierd 
worden vanuit de federale begroting ten belope van 1,6 miljard euro. 
Dat geeft een totaal van iets meer dan 6 miljard euro. Over die perime-
ter rapporteert mijn kabinet via NextGen Belgium, online consulteer-
baar via de website nextgenbelgium.be. Vandaag gaat het dus over die 
twee delen.  
 
Ik breng even de inhoud van het plan in herinnering. Het plan omvat 
vijf strategische assen, dezelfde assen als in de plannen van de deel-
staten, doordat we samengewerkt hebben. Er zijn 170 investerings- en 
hervormingsprojecten. 
 

01.01  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Aujourd'hui, je ferai le 
point sur la partie fédérale du plan 
de relance et d'investissement. Ce-
lui-ci se compose de deux parties: 
dans le cadre du Plan pour la Re-
prise et la Résilience (PRR), l'Eu-
rope finance une première tranche 
de 4,5 milliards d'euros, à laquelle 
vient s'ajouter une deuxième 
tranche de 1,6 milliard d'euros fi-
nancée par l'État fédéral. Au total, 
il s'agit donc d'un peu plus de 6 mil-
liards d'euros. Nous rendons 
compte de ces investissements 
dans le cadre du plan NextGen 
Belgium.  
 
Le plan s'articule autour de cinq 
axes stratégiques englobant 170 
projets d'investissement et de ré-
forme.  
 

Ce sont des projets ou des réformes qui visent à transformer le visage 
de ce pays dans les prochaines années. On ne s'en rend pas assez 
compte mais tous les jours dans les médias, il y a des éléments qui 
nous rappellent l'importance de ces projets, que ce soit en matière 
énergétique, notamment en mer du Nord, en matière d'infrastructures 
énergétiques – vous avez peut-être vu hier la communication de Fluxys 
sur les pipelines d'hydrogène –, en matière de rénovation énergétique, 
en matière de grandes infrastructures sociales ou scolaires. Un travail 
de fond est réalisé pour préparer notre pays face à la double transition 
digitale et environnementale. Nous pouvons nous en réjouir. 
 
Conformément à la méthodologie européenne, chaque projet est divisé 
en différents jalons et cibles (milestones and targets) qui doivent être 
atteints selon un calendrier indicatif. Tous les projets doivent être réa-
lisés au plus tard à la fin 2026. 

Deze projecten en hervormingen 
zullen ons land van gedaante doen 
veranderen, inzake energie en 
energie-infrastructuur, maar ook in-
zake sociale voorzieningen en 
schoolinfrastructuur. Deze forse in-
spanningen moeten ons voorberei-
den op de dubbele transitie, de di-
gitale transitie enerzijds en de mili-
eutransitie anderzijds.   
 
Voor elk project werden er mijlpa-
len (milestones) en streefdoelen 
(targets) bepaald, die volgens een 
indicatief tijdpad bereikt moeten 
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 worden. Alle projecten moeten  
tegen 2026 afgerond zijn.  
 

Ik zal mijn presentatie met vier core messages structureren. 
 

J'entends délivrer quatre mes-
sages importants au fil de ma pré-
sentation.  
 

Le premier message clé est relatif aux investissements publics que l'on 
sait importants en matière de transition. L'ambition de la Vivaldi était 
d'inverser la tendance en matière d'investissements publics, après plus 
de quatre décennies de sous-investissements. Aujourd'hui, nous 
sommes en mesure de dire qu'avec les entités fédérées, nous avons 
inversé cette tendance. Cela se confirme dans les faits. 
 
Vous vous rappellerez que l'ambition de l'accord de gouvernement 
était de tendre vers 4 % du PIB en 2030, avec un objectif intermédiaire 
de 3,5 % en 2024. Selon les derniers chiffres communiqués par nos 
instances d'études, nous sommes en voie d'atteindre ce chiffre de 
3,5 % pour ce qui est de la quote-part fédérale en 2024. 
 

Na 40 jaar onderfinanciering wilde 
de regering de trend ombuigen. Wij 
wilden streven naar 4 % overheids-
investeringen in 2030, met een tus-
sentijdse doelstelling van 3,5 % in 
2024. We staan op het punt om dat 
doel te bereiken voor wat de fede-
rale bijdrage betreft.  
 

De tweede heel belangrijke boodschap, in het bijzonder in de huidige 
politieke omgeving, is dat ons plan NextGen Belgium volop in uitvoe-
ring is. Al 75 % van onze mijlpalen en streefdoelen werd bereikt of is 
on track. 
 

Le deuxième message important 
est que l’activité de NextGen Bel-
gium bat son plein. Déjà 75 % des 
jalons et des objectifs ont été at-
teints ou sont en voie de l'être.  
 

Cela s'est fait avec une exécution budgétaire de près de 80 % sur le 
scope. C'est un message important. On connaît l'environnement poli-
tique dans lequel nous évoluons. Des discussions sont effectivement 
en cours sur la réforme des pensions qui a une influence sur le finan-
cement et sur la gestion de la trésorerie du financement du plan. En ce 
qui concerne 99 % de mon travail, c'est-à-dire le suivi de l'exécution 
des projets, des messages positifs existent sur l'exécution du plan, et 
sur le fait que nous sommes en mesure de suivre et de tenir les délais 
des milestones individuels de chaque projet. 
 
Troisième message important: nous avons introduit un plan amendé 
auprès de la Commission européenne, notamment pour utiliser des 
moyens complémentaires dans le cadre de REPowerEU pour un mon-
tant de 975 millions. Ces montants complémentaires sont versés à 
l'outil de reporting intégré. Nous n'avons pas rédigé un plan en plus, 
nous avons juste apporté des moyens complémentaires dans l'instru-
ment du plan existant, avec la même méthodologie de suivi et les 
mêmes axes prioritaires. Nous n'avons donc pas réinventé la roue ni 
complexifié le dispositif. Nous avons amplifié des projets et des axes 
stratégiques du plan pour un montant de 975 millions. 
 

De begrotingsuitvoering ligt dicht 
bij 80 %. Het klopt dat de pensioen-
hervorming een impact op de finan-
ciering van het plan kan hebben, 
maar er is positief nieuws over de 
uitvoering van het plan en ons ver-
mogen om de deadlines voor elk 
project te halen. 
 
We hebben ook een aangepast 
plan bij de Europese Commissie in-
gediend om REPowerEU-middelen 
te gebruiken voor een bedrag van 
975 miljoen euro. Zonder bijko-
mende procedure worden deze be-
dragen in het geïntegreerd rappor-
teringsinstrument gestort met de-
zelfde monitoring en dezelfde prio-
riteiten.  
 

De vierde boodschap is ook belangrijk. Ik weet dat het niet altijd lukt, 
maar ik probeer zo goed mogelijk zo transparant mogelijk te werken. 
Dat is belangrijk voor ons, de jongere generatie in de politiek. 
 
Wij hebben de website nextgenbelgium.be opgericht, die een synthese 
van alle projecten bevat. Die tool wordt geüpdatet op basis van de 
nieuwste informatie die aan de Europese Commissie is doorgegeven. 
 
Daarover zullen wij het dus ook hebben. 
 

Le quatrième message est la trans-
parence. C'est pourquoi nous 
avons élaboré le site nextgenbel-
gium.be, qui regroupe l'ensemble 
des projets. Ce site est mis à jour 
en permanence sur la base des 
dernières informations transmises 
à la Commission européenne.  
 

La présentation sera structurée. Je vais zoomer sur chacun des mes-
sages clés pour vous donner des informations techniques complémen-
taires.  

Ten eerste, hoe zit het met onze 
doelstellingen inzake overheidsin-
vesteringen? De gele curve in de 
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Premier message clé: nos objectifs en termes d'investissements pu-
blics. Vous pouvez voir, sur le graphique que je vous présente, trois 
courbes. La courbe jaune représente le statu quo. Elle est basée sur 
la trajectoire des investissements publics qui a été donnée en 2019. La 
courbe noire représente l'objectif de l'accord de gouvernement. Pour 
rappel, l'objectif était d'atteindre 3,5 % d'investissements publics à l'ho-
rizon 2024. La courbe bleue représente la tendance effective, selon les 
dernières projections, notamment selon les perspectives économiques 
du Bureau fédéral du Plan. On peut constater que pour ce qui concerne 
la quote-part du fédéral pour les investissements publics et pour at-
teindre 3,5 %, nous sommes en bonne voie, si l'on considère les 
chiffres de l'année passée. Nous pouvons donc nous réjouir qu'après 
des décennies de sous-investissements publics et de diminution de 
ceux-ci, la courbe soit repartie vers la hausse.  
 
J'anticipe la question de M. Van Hees qui concerne le fait de savoir si 
cela est suffisant ou pas. En tant que jeune concerné par la transition 
énergétique effectuée de manière juste d'un point de vue social, j'es-
time qu'il faut encore accélérer les choses. Mais, en tout cas, l'objectif 
initial du gouvernement est en voie d'être atteint.  
 
Deuxième message: notre plan est entré en pleine phase d'exécution. 
Aujourd'hui, les feux sont au vert. Tout d'abord, pour ce qui concerne 
le plan budgétaire, vous pouvez voir les deux périmètres sur les crédits 
d'engagement et les crédits d'exécution. Pour ce qui concerne le pre-
mier périmètre (PRR), c'est-à-dire les 4,5 milliards financés par 
l'Union européenne, même s'il ne s'agit ici que d'une vue partielle, près 
de 80 % des crédits ont été engagés et 44 % des crédits ont été liqui-
dés. Pour ce qui concerne le périmètre fédéral, à savoir le 1,6 milliard 
d'investissements complémentaires qui sont intervenus suite à des dé-
cisions un peu plus tardives du gouvernement en 2021, ce qu'on ap-
pelle le PRT et le PRR+, 51 % des crédits sont engagés et 32 % des 
crédits sont liquidés.  
 
Les engagements budgétaires, c'est bien, mais cela ne donne pas 
l'état de réalisation des projets. Voyons donc ce dernier et singulière-
ment l'état d'exécution des milestones et des targets. 
 

grafiek die ik toon is het status- 
quoscenario, gebaseerd op het tra-
ject van 2019. De zwarte curve ver-
tegenwoordigt het regeerakkoord, 
d.w.z. 3,5 % overheidsinvesterin-
gen tegen 2024. De blauwe curve 
toont de realiteit, volgens de jong-
ste prognoses van het Planbureau.  
 
Decennialang werd er onvol-
doende geïnvesteerd, en nu is er 
opnieuw een stijging merkbaar. 
Volstaat die stijging? Als jonge po-
liticus die bekommerd is om een 
rechtvaardige klimaattransitie, ben 
ik me ervan bewust dat we een 
tandje moeten bijsteken, maar de 
ambities van de regering zitten op 
schema.  
 
Wat de begroting betreft, is voor de 
eerste perimeter (Plan voor Herstel 
en Veerkracht, PHV), d.w.z. de 4,5 
miljard euro die door de EU wordt 
gefinancierd, bijna 80 % van de 
kredieten vastgelegd en 44 % ver-
effend. Voor de federale perimeter, 
d.w.z. 1,6 miljard euro aan extra in-
vesteringen (Herstel- en Transitie-
plan en PHV+), is 51 % van de kre-
dieten vastgelegd en 35 % veref-
fend.  
 
Ik zal nu ingaan op de voortgang 
van de projecten en de mijlpalen en 
streefdoelen.  
 

Voor de hele perimeter van het federale niveau maar ook voor de deel-
staten zien wij dat 82 % van de mijlpalen en de streefdoelen in april 
2023 zijn behaald of op koers zitten. Wij hebben een vertraging op min-
der dan 20 % van de projecten. Dat geldt voor heel België, dus voor 
entiteit I en voor entiteit II, namelijk het federale niveau en ook de deel-
staten. 
 
Wanneer wij enkel naar het federale niveau kijken, zien wij dat onze 
cijfers in overeenstemming zijn met de cijfers voor heel België, met 
80 % van de projecten die zijn bereikt of on track en een vertraging op 
ongeveer 20 % van de projecten. 
 

Pour le niveau fédéral et les entités 
fédérées considérées ensemble, 
nous constatons qu'en avril 2023, 
82 % des jalons et objectifs étaient 
atteints ou étaient sur les rails. Des 
retards étaient enregistrés pour 
seulement moins de 20 % des pro-
jets. Si l'on considère uniquement 
le niveau fédéral, nous observons 
la même tendance: 80 % des pro-
jets sont réalisés ou sur les rails et 
environ 20 % accusent un retard.  
 

Certaines de vos questions, de manière très judicieuse, portaient sur 
les projets en retard. J’ai plusieurs compléments. 
 
Pour répondre à M. Loones notamment: il n’y a pas, à l’heure où nous 
parlons, de risque croissant de retard sur les projets. Il y a un risque 
de retard pour un certain nombre de projets. Ces chiffres le montrent. 
Mais par rapport à notre précédent rapport, il y a six mois, ces chiffres 
sont plutôt en baisse, voire stables. Il n’y a pas de risque croissant en 

Sommige projecten hebben vertra-
ging opgelopen, maar het risico op 
vertragingen stijgt niet. Het is sta-
biel of neemt af. We zien erop toe 
dat de achterstand weggewerkt 
wordt. 80 % van onze inspannin-
gen is inderdaad gericht op 20 % 
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termes de retard. Il y a un risque sur certains projets, mais que nous 
pouvons expliquer, et qui fait l’objet de toute la vigilance de nos 
équipes. 
 
Je suis ici avec quelques membres du cabinet. En termes de charge 
de travail, 80 % de notre travail se concentre sur 20 % des projets qui 
sont en retard. Nous le faisons en liaison avec les collègues du gou-
vernement fédéral, mais aussi les collègues des entités fédérées qui 
sont concernés par ces projets en retard. 
 
Pourquoi ces projets sont-ils en retard? On voit généralement trois 
causes émergentes. Les premières sources de retard, ce sont des con-
sultations avec les parties prenantes. Nous avons pris des engage-
ments de faire ces projets de manière participative, que ce soit pour 
des projets d’infrastructure, que ce soit pour des projets de réforme qui 
nécessitent la consultation des partenaires sociaux. Parfois, des re-
tards dans ces consultations légitiment certains retards. 
 
Pour d’autres projets, nous avons des complexités techniques non an-
ticipées. Nous avons par exemple des projets qui sont vraiment des 
merveilles d’ingénierie. Quelque part, la Belgique pousse la frontière 
technologique. Si on regarde des projets en matière d’hydrogène ou 
en matière d’énergie renouvelable, certains projets présentent des dif-
ficultés techniques, ou les études techniques ont été plus longues. 
Cela explique le retard. 
 
La troisième cause de délai, source de complexité, ce sont des retards 
dans les procédures juridico-administratives, notamment dans les pro-
cédures d'autorisation ou des procédures de recours, pour lesquelles 
nous travaillons aussi avec les entités compétentes. 
 
En ce qui concerne la question qui nous intéresse énormément, à sa-
voir la première tranche de paiement, vous n’êtes pas sans savoir 
qu’une première tranche de préfinancement des 770 millions a été ver-
sée à la Belgique. Ensuite, l’Europe finance des tranches de paiement 
sur la base de demandes de paiement pouvant être introduites. Un ti-
ming indicatif d’introduction de ces tranches de paiement a été com-
muniqué mais n’est en aucun cas contraignant. Même si on parle beau-
coup des pensions, il y a aujourd’hui en réalité trois milestones qui sont 
sujets à un certain travail avant que cette tranche de paiement puisse 
être introduite. Pour rappel, cela me paraît important - c’est le petit 
cadre en jaune sur le slide -, il n’y a pas de limite d’introduction des 
demandes de paiement. Il y a un calendrier indicatif qui est établi par 
la Commission européenne notamment avec l’objectif de répartir la 
charge administrative pour l’Europe et pour les services fédéraux dans 
le temps, sur l’ensemble de la durée entre 2022 et 2026, mais le ca-
lendrier n’est qu’indicatif et absolument pas contraignant. 
 
Pour cette première tranche de paiement, trois milestones demandent 
encore un peu de travail. Le premier que vous connaissez tous est le 
milestone 157 sur la réforme des pensions. Pour rappel, nous nous 
étions engagés à effectuer une réforme des pensions. Encore une fois, 
ce n’est pas une réforme des pensions dictée par l’Europe puisque 
c’est une réforme des pensions dont la formulation est alignée sur la 
formulation de la déclaration gouvernementale et qui nous engage à 
travailler sur quatre éléments. Le premier, ce sont des mesures visant 
à améliorer la viabilité financière et sociale des pensions. Le deuxième, 
ce sont des mesures visant à encourager les travailleurs qui remplis-
sent les conditions de pension anticipée à rester en activité. Le troi-
sième, ce sont des mesures visant à renforcer la solidarité des régimes 

van de projecten die vertraging op-
gelopen hebben. Dat gebeurt in  
samenwerking met de betrokken 
ministers van het federale beleids-
niveau en van de deelgebieden. 
Deze vertragingen hebben drie 
mogelijke oorzaken: het overleg 
met de stakeholders, de onver-
wachte technische complexiteit of 
de juridisch-administratieve proce-
dures zoals beroepsprocedures of 
vergunningsaanvragen.  
 
Ons land heeft een eerste schijf 
van 770 miljoen euro ontvangen. 
Vervolgens financiert Europa schij-
ven op basis van aanvragen die in-
gediend moeten worden. Het door 
de Commissie meegedeelde tijd-
pad strekt ertoe de administratieve 
last zo goed mogelijk te spreiden, 
maar het is niet bindend.  
 
Voor drie mijlpalen is er nog werk 
aan de winkel voordat de aanvraag 
ingediend kan worden.  
 
De eerste is mijlpaal 157 in ver-
band met de pensioenhervorming. 
Die hervorming wordt niet opge-
legd door Europa, maar staat in het 
regeerakkoord en daarvoor moe-
ten we werk maken van vier ele-
menten. Het eerste element is het 
verbeteren van de financiële en so-
ciale houdbaarheid van de pensi-
oenen; het tweede is werknemers 
die met vervroegd pensioen kun-
nen gaan, aanmoedigen om langer 
door te werken; het derde is het so-
lidariseren van de pensioenstelsels 
om het minimumpensioen te verho-
gen, en het laatste is de conver-
gentie van de pensioenstelsels. 
 
De minister van Pensioenen stelt 
bijkomende maatregelen voor om 
de betaalbaarheid van onze pensi-
oenen op lange termijn te verzeke-
ren en om de uitbetaling van de 
eerste betalingsschijf van het her-
stelplan mogelijk te maken.  
 
De pensioenhervorming sluit aan 
bij de doelstellingen van de rege-
ring en is op lange termijn noodza-
kelijk om het Belgisch pensioen-
stelsel in stand te houden. We voe-
ren die niet enkel uit om sancties 
van de Europese Commissie te 
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de pension pour garantir une pension minimale décente, c’est-à-dire 
augmenter la pension minimum. Enfin, le quatrième élément, ce sont 
des mesures visant à assurer la convergence entre les différents ré-
gimes de pension. 
 
Aujourd’hui, se pose la question de la trajectoire financière à long 
terme. La ministre des Pensions - j’imagine que vous avez lu la presse 
ce matin -, met sur la table des mesures additionnelles qui seront dis-
cutées au sein du gouvernement avec, comme objectifs, premièrement 
d’assurer la viabilité à long terme de notre système de pension, et deu-
xièmement de pouvoir permettre le déblocage de la première tranche 
de paiement du plan de relance. 
 
Encore une fois, et je tiens à le dire ici, le but est d'entreprendre une 
réforme des pensions parce qu'elle est cohérente avec les objectifs de 
l'accord de gouvernement et qu'elle est absolument nécessaire dans 
une perspective de long terme pour notre système des retraites, mais 
non pas parce que nous sommes menacés de sanctions par la Com-
mission européenne. 
 
Le deuxième milestone essentiel, qui doit encore faire l'objet d'un tra-
vail relatif à la première tranche de paiement, est le 209, appelé "UBO" 
(Ultimate Beneficiary Owner). Il s'agit d'un outil IT de collecte des don-
nées des destinataires finaux - tous les contractants et sous-contrac-
tants qui reçoivent des fonds du plan de relance. Nous avons dû, pour 
ce faire, modifier le cadre législatif en février dernier et recueillir plu-
sieurs données auprès du gouvernement fédéral ainsi que des entités 
fédérées. Le travail s'achèvera à la fin du mois au plus tard. En paral-
lèle, nous sommes en train d'élaborer les outils IT, afin de partager ces 
données avec la Commission. Dans la version mise à jour du site in-
ternet nextgenbelgium.be, nous allons recenser – à la suite d'une de-
mande parfaitement légitime – les bénéficiaires de ces fonds. Une fois 
de plus, l'objectif est en effet de travailler en toute transparence, tant 
sur l'avancement des projets que sur les entités publiques, semi pu-
bliques ou privées qui exécutent les contrats du plan de relance. 
 
Le troisième milestone, qui nécessite encore un peu de travail avant la 
première tranche de paiement et qui est d'ordre technique, concerne 
des arrangements de coordination interfédéraux, notamment afin d'évi-
ter les doubles financements de certains projets. Ici également, une 
note technique a été introduite et discutée avec nos partenaires des 
entités fédérées. L'objectif est de recevoir une approbation en comité 
de concertation avant l'été. 
 
Le message consiste à dire qu'on est effectivement en attente sur la 
première tranche des paiements. Un travail est fait et il est réel au ni-
veau du milestone des pensions. L'actualité de ce matin nous le rap-
pelle. Mais il y a aussi deux milestones complémentaires de nature 
plus technique mais néanmoins importants. 
 
Comme cela a encore été l'objet de beaucoup de discussions en 
séance plénière, la semaine passée, il me semble également important 
d'aborder, même si c'est un peu technique, la façon dont le calcul serait 
effectué s'il devait y avoir une suspension de paiement. Je vous rap-
pelle préalablement que l'objectif reste d'introduire une demande de 
paiement complète, c'est-à-dire qui répond aux trois milestones encore 
manquants. À noter également que cette méthodologie est appliquée 
de façon discrétionnaire par la Commission. Donc, au mieux, on peut 
faire des estimations de l'interprétation de la Commission mais, au fi-
nal, la décision revient à la Commission. Par ailleurs, tant que nous 

voorkomen.  
 
Mijlpaal 209 of UBO (Ultimate Be-
neficiary Owner) is een instrument 
voor het verzamelen van gegevens 
over de eindontvangers, contrac-
tanten en subcontractanten die 
middelen uit het herstelplan ont-
vangen. Hiervoor hebben we de 
wet moeten aanpassen, gegevens 
van de federale regering en de 
deelgebieden moeten verzamelen 
en IT-tools moeten ontwikkelen om 
de uitwisseling met de Commissie 
te faciliëren. Er wordt naar volle-
dige transparantie gestreefd, zowel 
over de voortgang van de projecten 
als over de entiteiten die de con-
tracten uitvoeren.  
 
Een andere technische mijlpaal 
waaraan nog moet worden gewerkt 
voordat de eerste betalingsschijf 
kan worden ingediend, betreft de 
interfederale coördinatieregelingen 
om dubbele financieringen te voor-
komen. We wachten op de goed-
keuring van de technische nota 
door het Overlegcomité.  
 
We wachten op de eerste beta-
lingstranche. We werken aan de 
mijlpaal inzake de pensioenen; er 
blijven dan nog twee andere aan-
vullende mijlpalen over, die techni-
scher van aard, maar niettemin be-
langrijk zijn.  
 
Ingeval de betaling opgeschort 
wordt, is het de bedoeling om een 
aanvraag voor een volledige beta-
ling in te dienen op basis van de 
drie ontbrekende mijlpalen. De Eu-
ropese Commissie hanteert op dis-
cretionaire wijze een berekenings-
wijze. We kunnen de interpretatie 
van de Europese Commissie dus 
hooguit inschatten. Zolang we ech-
ter geen betalingsaanvraag indie-
nen, is er geen opschorting en bij-
gevolg geen dwingend tijdpad.  
 
De berekening gebeurt in drie fa-
ses. Eerst alloceert de Europese 
Commissie een eenheidsbedrag 
voor elke mijlpaal en elk streefdoel. 
Vervolgens past ze correctiefactor-
coëfficiënten toe, die tussen 0,5 en 
2 schommelen afhankelijk van de 
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n'introduisons pas de demande de paiement, il n'y a pas de suspension 
et nous n'avons pas de timing contraignant pour l'introduction des de-
mandes de paiement. 
 
Comment opère-t-on ce calcul? Il s'agit d'un calcul en trois étapes. Lors 
de la première étape, la Commission alloue un montant unitaire à 
chaque milestone et target. La Commission prend en fait le volume 
total du montant de financement et le divise par le nombre de mile-
stones dans le plan. On attribue donc une valeur unitaire. 
 
Ceci est une synthèse mais, si vous êtes intéressés, il existe une com-
munication technique de la Commission européenne, comme elle le 
fait si bien, qui reprend tous les détails techniques du calcul. 
 
Lors d'une deuxième étape, la Commission attribue une série de coef-
ficients de correction. Tout d'abord, il y a un coefficient de correction 
qui varie entre x 2 et x 0,5 en fonction de la taille de l'investissement. 
Ensuite, il y a un facteur de correction qui varie entre x 0,5 et x 5 pour 
savoir s'il s'agit d'une étape intermédiaire ou d'une étape finale. 
 
Lors de la troisième étape, la Commission ajoute encore des coeffi-
cients de correction pour voir notamment s'il s'agit d'une implémenta-
tion partielle ou totale. Par exemple, dans le cas de la réforme des 
pensions, nous avons fait une partie du travail notamment sur les pen-
sions minimums, sur les convergences, etc. Nous aurions donc une 
application partielle et non pas totale. 
 
Au final, la Commission arrive avec un montant. 
 
Il faut savoir – en cela, je corrobore les dires de mon collègue Vincent 
Van Peteghem hier en commission – qu'il y a un premier milestone 
"pensions" dans l'accord de gouvernement. Il y en a un second en 2024 
sur la mise en œuvre de la réforme.  
 
Effectivement, pour le premier milestone, on parle de montants de 
l'ordre de quelques dizaines de millions – ces montants sont des esti-
mations, toujours sujettes à interprétation. Pris ensemble, les deux 
milestones représentent un risque de suspension de l'ordre de 
quelques centaines. Nous ne sommes pas ici pour faire une guerre de 
chiffres qui sont soumis à interprétation; l'objectif est d'atterrir sur une 
réforme des pensions et sur l'atteinte des deux autres milestones, ce 
qui nous permettrait d'obtenir notre demande de paiement. 
 
Troisième message important: les moyens complémentaires qui sont 
versés dans le plan – notamment le plan ajusté dans lequel nous avons 
introduit de nouveaux moyens que nous cataloguons sous le registre 
REPowerEU – comprennent trois enveloppes qui ont été additionnées. 
 
Une première enveloppe est constituée de subsides appelés REPo-
werEU représentant 281,7 millions de moyens complémentaires attri-
bués par l'Europe suite à l'invasion russe de l'Ukraine dans le contexte 
des tensions énergétiques que nous connaissions. Ensuite, 228 mil-
lions proviennent de la réserve d'ajustement Brexit. Une troisième 
tranche représente des prêts complémentaires consentis par le fédéral 
et toutes les entités fédérées – tant la Flandre que la Wallonie – qui 
sont destinés notamment à compenser la baisse de subsides – vous 
vous rappellerez que nous étions passés de 5,9 à 4,5 milliards.  
 
L'objectif était de ne pas réduire le volume d'investissements. Une par-
tie a donc été compensée par des prêts RRF. Au total, nous avons un 

omvang van de investering, en tus-
sen 0,5 en 5 naargelang het een 
tussentijdse dan wel een eindfase 
betreft. Tot slot worden er correc-
tiecoëfficiënten toegepast afhanke-
lijk van de gedeeltelijke of de volle-
dige toepassing van de maatregel.  
 
Het regeerakkoord omvat een eer-
ste mijlpaal 'pensioenen' en een 
tweede in 2024 voor de uitvoering 
van de hervorming. De eerste mijl-
paal vertegenwoordigt enkele tien-
tallen miljoenen euro's en de twee 
samen vertegenwoordigen een op-
schortingsrisico van enkele hon-
derden miljoenen. Het doel is de 
pensioenhervorming te voltooien 
en beide mijlpalen te halen om de 
sommen te ontvangen.  
 
Wat de nieuwe middelen betreft, 
werden er drie enveloppen toege-
voegd. De eerste bestaat uit REPo-
werEU-subsidies, d.w.z. bijko-
mende middelen van de EU na de 
oorlog in Oekraïne, voor een totaal 
van 281,7 miljoen euro. De tweede 
is de Brexit Adjustment Reserve, 
voor 228 miljoen euro. Een derde 
schijf vertegenwoordigt bijko-
mende leningen van de federale 
overheid en de deelgebieden om 
de verlaging van de subsidies te 
compenseren.  
 
In totaal bedraagt het bijkomend 
bedrag 975 miljoen euro, opge-
splitst per deelgebied. De soorten 
geselecteerde projecten zijn in 
overeenstemming met de initiële 
prioriteiten van het herstelplan.  
 
Bijna de helft van de projecten be-
treft de energie-efficiënte renovatie 
van gebouwen. Daarnaast zijn er 
projecten in verband met hernieuw-
bare energie (drijvende zonnepar-
ken op zee), mobiliteit met zero 
emissie en de opkomende energie-
technologieën (waaronder water-
stof). 
 
Deze bijkomende bedragen wor-
den aan het plan NextGen Belgium 
toegevoegd en in hetzelfde moni-
toringinstrument geïntegreerd om 
de lezing en de overzichtelijkheid, 
de rapportering en de transparantie 
te faciliëren.  
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montant complémentaire d'investissement de 975 millions avec une 
ventilation par entité. Le plus important, c'est de voir que les axes – les 
types de projets – sélectionnés, tant par le fédéral que par les entités 
fédérées, sont cohérents avec les axes initiaux du plan de relance. 
 
On va donc retrouver énormément de projets, pour près de la moitié 
des montants, sur la rénovation énergétique des bâtiments, que ce soit 
en Flandre, en Wallonie ou au fédéral. Ensuite, on retrouvera des pro-
jets sur les énergies renouvelables, en photovoltaïque. Notamment au 
fédéral, on porte un projet d'accélération du photovoltaïque en mer. Il 
y a aussi des projets de mobilité zéro émission et des projets sur les 
technologies énergétiques émergentes, notamment en matière d'appli-
catifs hydrogène. 
 
Comme je le disais, ces montants complémentaires sont versés dans 
le plan Next Gen Belgium, en s'assurant qu'ils soient intégrés dans le 
même reporting, dans le même outil de suivi et dans les mêmes di-
mensions pour faciliter à la fois la lecture, le reporting et la transpa-
rence. 
 

 

Ik kom tot de vierde en laatste boodschap. 
 
Onze website nextgenbelgium.be zal binnenkort een grondige update 
krijgen op ten minste drie niveaus. Ten eerste komt er een update ge-
baseerd op de latest reporting status aan de Europese Commissie. Dat 
is het halfjaarlijkse rapport van april 2023. Dat zal de update van het 
project, de KPI’s, de status van implementatie van uitvoering omvatten. 
Alles zal beschikbaar zijn met de laatste informatie van april 2023. 
 
De tweede update is een dashboard over de algemene voortgang van 
ons plan, de uitgaven, de betaalde subsidies, de percentages van de 
bereikte mijlpalen enzovoort. Ons doel is echt een snapshot te geven 
van de stand van zaken van de uitvoering van ons plan. Dat is belang-
rijk voor ons allemaal hier in het Parlement, maar ook voor alle Belgi-
sche burgers. 
 
Ten derde zullen wij ook transparantie geven over de honderd grootste 
eindbegunstigden van EU-subsidies. Dat is ook belangrijk. Dat is een 
deel van onze reporting naar Europa. Dat zal ook met u en alle Belgi-
sche burgers gedeeld worden. Wij zullen daar zeker ook een paar par-
lementaire vragen over krijgen. Het is een deel van onze democrati-
sche oefening. 
 

Le site nextgenbelgium.be sera 
prochainement mis à jour et con-
tiendra les dernières informations 
concernant les projets. Ces don-
nées proviendront du rapport se-
mestriel fait à la Commission euro-
péenne en avril 2023. Le tableau 
de bord comprenant l'aperçu de 
l'avancement général du plan, les 
dépenses, les subventions versées 
et les étapes franchies sera actua-
lisé. 
 
Enfin, nous donnerons des préci-
sions, en toute transparence, sur 
les cent plus grands bénéficiaires 
finaux des subventions euro-
péennes. Nous en rendrons 
compte à la Commission euro-
péenne, mais aussi aux parlemen-
taires et aux citoyens, comme il se 
doit dans le processus décisionnel 
démocratique qui est le nôtre.  
 

Voilà pour cette présentation. J'espère qu'elle aura pu répondre à vos 
interrogations. 
 
En guise de synthèse, quatre messages sont à retenir. Premièrement, 
d'un point de vue macro, ce gouvernement respecte ses engagements 
d'augmentation des investissements publics après plusieurs décen-
nies durant lesquelles ils étaient en baisse. C'est l'essentiel pour en-
treprendre la transition.  
 
Deuxièmement, s'agissant de l'exécution du plan, tant en matière bud-
gétaire que pour l'application des jalons, nous suivons la voie tracée 
par la Commission européenne. Une question se pose quant au finan-
cement des tranches, qui repose sur trois jalons, dont celui des re-
traites, qui sont toujours en discussion. Cela dit, encore une fois, aucun 
calendrier contraignant n'a été imposé au sujet des demandes de paie-
ment. Plutôt que de nous exposer à une suspension, notre approche 

Op macroniveau verhoogt deze re-
gering dus de overheidsinvesterin-
gen, nadat die decennialang wer-
den teruggeschroefd. Dat is essen-
tieel voor de transitie. 
 
Zowel op het stuk van de begroting 
als van de projectmijlpalen zitten 
we op de goede weg ten aanzien 
van de Europese Commissie. Wat 
de financiering van de tranches be-
treft, wordt de mijlpaal inzake de 
pensioenen nog besproken, maar 
er is geen bindend tijdschema voor 
het indienen van uitbetalingsver-
zoeken en het blijft ons plan om de 
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consiste à essayer d'atteindre leur exécution – qu'il s'agisse des  
pensions, de l'Ultimate Beneficiary Owner ou de la coordination entre 
les entités fédérées, laquelle devrait être réglée en OCC. Notre straté-
gie consiste toujours à viser ces trois jalons avant d'introduire la pre-
mière demande de paiement. 
 
Troisièmement, nous avons ajouté une ambition à notre plan en recou-
rant notamment aux subsides REPowerEU, que nous avons inséré 
dans un tout cohérent qui reste le Plan NextGen Belgium, afin de faci-
liter la lecture, la cohérence et le reporting.  
 
Quatrièmement, la transparence reste essentielle à nos yeux. Nous al-
lons, d'ici peu, mettre à jour le site nextgenbelgium.be pour suivre les 
indicateurs portant sur les 170 projets et les réformes et aussi apporter 
la transparence sur les bénéficiaires du plan.  
 
Je vous remercie et suis prêt à répondre à vos questions.   
 

drie mijlpalen te bereiken voordat 
we het eerste verzoek indienen. 
 
We maken gebruik van de REPo-
werEU-subsidies, die in NextGen 
Belgium geïntegreerd werden om 
de lezing, de coherentie en de rap-
portering te faciliëren. 
 
Transparantie is essentieel voor 
ons. De website nextgenbel-
gium.be zal up-to-date gehouden 
worden zodat de indicatoren van 
de 170 projecten en de hervormin-
gen op de voet gevolgd kunnen 
worden, en met het oog gericht op 
transparantie over de begunstig-
den.  
 

De voorzitter: Bedankt, mijnheer de staatssecretaris voor de inleiding, waarmee wellicht een antwoord is 
gegeven op heel wat vragen. 
 

01.02  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, ik heb 

vragen over de transparantie, de achterstand en het budget. 
 
Eindelijk hebben we een presentatie over de opvolging van het project 
gekregen, waarvoor mijn dank. Ik herinner mij dat ik daar ongeveer een 
jaar geleden om gevraagd heb en zelfs durfde te vragen om daar wat 
meer show rond te verkopen, wat dan weer aanleiding gaf tot heel wat 
heisa in de commissie, maar eindelijk krijgen we dus een stand van 
zaken. 
 
Daarbij doe ik meteen een oproep, in de eerste plaats aan de commis-
sievoorzitter – de commissie regelt zelf haar werkzaamheden –, en ui-
teraard aan u, mijnheer de staatssecretaris, om dat minstens tweemaal 
per jaar te doen. Het lijkt me namelijk goed om twee keer per jaar een 
stand van zaken krijgen, omdat het over een envelop van 6 miljard euro 
gaat, zodat we de nodige informatie krijgen. Ik zal met mijn fractie daar-
rond ook voorstellen formuleren. 
 
Ik zou dat wel allemaal liever zien in de commissie voor Financiën en 
Begroting. Dat is ook logischer, want het thema hoort daar te worden 
besproken. Wij hebben daar ook een vaste rapporteringsagenda. Ik 
begrijp echter dat de meerderheid u liever in de commissie voor Eco-
nomie blijft zien, onder de veilige paraplu van de heer Dermagne. 
 
Ik kom nu tot mijn vragen over de presentatie, meer bepaald over trans-
parantie, achterstand en begroting. Ten eerste zegt u dat u zo trans-
parant mogelijk probeert te zijn, als lid van de nieuwe generatie politici. 
U erkent dat een en ander niet zo perfect is en dat de website vandaag 
slechts een synthese geeft. Mijnheer de staatssecretaris, dat is niet 
juist. Uw website geeft vandaag geen synthese. Dat hebt u ook zelf 
bevestigd, in het bijzonder met uw laatste slide, waarop staat welke 
zaken nog aangepast moeten worden op uw website. Dat zou binnen-
kort gebeuren. Ik zou graag vernemen wanneer dat precies zal gebeu-
ren.  
 
Ik vraag dat, omdat u in commissie op 25 januari naar aanleiding van 
een aantal van mijn vragen antwoordde dat u heel wat informatie zou 
toevoegen en dat de site voortdurend geüpdatet en verrijkt wordt, "le 

01.02 Sander Loones (N-VA): 

Nous avons enfin assisté à une 
présentation sur le suivi du projet, 
comme je le demande depuis un 
an déjà. Comme il s'agit d'une en-
veloppe de 6 milliards d'euros, je 
demande que nous obtenions un 
état des lieux deux fois par an, de 
préférence au sein de la commis-
sion des Finances et du Budget, à 
laquelle cette question appartient 
en réalité. Je formulerai des propo-
sitions à cet égard avec mon 
groupe. 
 
J'en viens maintenant à la présen-
tation. Le secrétaire d'État affirme 
qu'il essaie d'être aussi transparent 
que possible, que la situation n'est 
pas encore parfaite et que le site 
web fournit une synthèse. Mais 
c’est faux. Il reconnaît d’ailleurs lui-
même qu'il faudra encore modifier 
certains éléments à bref délai. 
Quand le site web sera-t-il mis à 
jour et complété? Je rappelle que 
le 25 janvier déjà, en réponse à 
mes questions parlementaires, le 
secrétaire d'État avait annoncé 
toutes sortes d'ajouts pour le mois 
d'avril. Nous n’en avons toujours 
pas vu la couleur. 
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site web fait l'objet d'un enrichissement permanent". In april 2023, 
"dans les prochains mois et, en tout cas, au premier semestre" zou er 
eveneens een hele reeks documenten aan de website worden toege-
voegd en tegen april zouden ook de 100 belangrijkste bestemmelingen 
van de fondsen op de website samen met een scorebord gepubliceerd 
worden en zou er een tool ter beschikking zijn om alle gegevens beter 
te visualiseren. 
 
Voorzitter: Kathleen Verhelst. 
Président: Kathleen Verhelst. 
 
U hebt dus vier à vijf maanden geleden beloofd om dat tegen april, 
ongeveer twee maanden geleden, te doen. U komt nu met een belofte 
over meer transparantie en ik wil u graag nogmaals geloven, maar ik 
zou toch iets preciezer willen weten wanneer die ‘binnenkort’ zal zijn. 
Wanneer zal de website worden aangevuld?  
 
Wij focussen in het Parlement erg op de pensioenhervorming. Die komt 
veel in het nieuws en ik zal daar straks een aantal vragen over stellen, 
maar ik denk dat wij veel te weinig focussen op de IT-tool die nodig is 
om de opvolging te doen, in het bijzonder het UBO-register met de uit-
eindelijke begunstigden van de 100 belangrijkste subsidies. Het komt 
mij voor dat u nogal wat werk hebt om dat te operationaliseren. Ik hoor 
in de wandelgangen dat dat niet zo eenvoudig is en dat er nog heel wat 
werk is om dat op poten te zetten. Als dat niet in orde komt, zal dat 
wellicht nog een grotere impact hebben op de totaliteit van de financie-
ring. Ik hoor dat niet alleen in de wandelgangen, ik vind daarvan ook 
echo’s terug in de documenten inzake de begrotingscontrole. Er zijn 
interne verschuivingen van budgetten gebeurd om de IT-tool te kunnen 
realiseren. Dat zou weleens een zeer grote impact kunnen hebben.  
 
Kunt u meer in detail aangeven hoe ver u staat met de IT-tool? Wat is 
hier precies van aan? Wat zijn de discussies? Hoe verloopt de infor-
matiedeling? Op de website stond er dat de collecte des données ge-
finaliseerd zou zijn tegen eind juni 2023. Betekent dat dat de gegevens 
ook publiek zullen worden gemaakt of gaat het alleen nog maar over 
een interne fase? Als die informatie er is tegen eind juni, zal die dan 
onmiddellijk worden bezorgd aan de Kamer van volksvertegenwoordi-
gers?  
 
Mijn vragen gaan dus over de IT-tool zelf, over de budgettering van de 
IT-tool en over de resultaten. U zegt dat de collecte des données gefi-
naliseerd zal zijn tegen eind juni 2023. Komt die informatie dan onmid-
dellijk naar het Parlement? Hangt de actualisering van de website af 
van de rapportering over de 100 belangrijkste subsidies – dan riskeren 
wij tegen het einde van het jaar terecht te komen – of zal de website 
misschien in verschillende fases worden geactualiseerd en krijgen we 
binnenkort effectief een rijkere website? Dat zijn de eerste vragen over 
het hoofdstuk transparantie.  
 
Dan heb ik een aantal vragen over de achterstand. Er zit wat mist in 
uw cijfers. Ik zie altijd graag dezelfde, precieze cijfers terugkomen. In 
de pers stelt u dat 85 % van de projecten in orde komt. Op uw tweede 
slide staat opeens 75 %. Wat later in uw slides komt u met een optel-
som tot 81 %. Het is meetbaar. Er kan dus een precies percentage 
worden gegeven. Wat is nu het definitieve, precieze cijfer van de ach-
terstand? Kunt u dat cijfer ook effectief consequent gebruiken?  
 
Vervolgens hebben we het landenrapport van de Europese Commissie 
gehad. U bent daar kort op ingegaan. Daarin staat zeer duidelijk: “The 

Le Parlement accorde trop peu 
d'attention à l'instrument informa-
tique de suivi, à savoir le registre 
UBO dans lequel sont inscrits les 
bénéficiaires finaux des 100 sub-
ventions les plus importantes. Son 
opérationnalisation est laborieuse 
et des glissements budgétaires ont 
même dû être opérés pour pouvoir 
créer l'instrument informatique. Où 
en est-on? Quid de la budgétisa-
tion? Lorsque la collecte des don-
nées sera terminée, à la fin du mois 
de juin, les informations seront-
elles transmises immédiatement 
au Parlement? L'actualisation du 
site dépend-elle du reporting des 
100 subventions les plus impor-
tantes ou se fera-t-elle en plusieurs 
phases?  
 
Le secrétaire d'État nous mène en 
bateau en évoquant différents 
pourcentages lorsqu'il s'agit de l'ar-
riéré, avec des chiffres allant de 
75 % à 85 % de projets réalisés 
dans les temps. Quel est le chiffre 
exact? Le rapport par pays de la 
Commission européenne fait état 
d'un risque croissant de retard con-
cernant notre pays. Selon le secré-
taire d'État, la Commission se base 
sur des informations remontant à 
six mois, ce dont je me permets de 
douter compte tenu du haut niveau 
d'expertise de la Commission. Je 
souhaiterais plus de précisions à 
ce sujet.  
 
Dans un certain nombre de projets, 
les subsides ont été remplacés par 
des emprunts. La Commission eu-
ropéenne a-t-elle accepté la muta-
tion de tous ces projets? Pour bé-
néficier du montant de 4,5 milliards 
d'euros, la Belgique a promis de 
mener un certain nombre de ré-
formes et de mettre en œuvre un 
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implementation of Belgium’s recovery and resilience plan is underway, 
however with increasing risk of delays.” U zegt dat ze zich baseren op 
informatie van zes maanden geleden, als ik uw stelling hoor. Ik mag 
hopen dat de communicatie tussen uw kabinet en de Commissie inten-
ser verloopt dan dat. U hebt ons verteld dat u in permanent overleg 
bent met de Europese Commissie. Ik vraag u om preciezer te zijn. Zegt 
u dat de Commissie op basis van onvolledige, niet actuele informatie 
het landenrapport voor België opstelt, terwijl ze beter weet? 
 
Laat me het scherper formuleren. U hebt eigenlijk gezegd dat de Com-
missie haar werk niet deftig doet, want ze baseert zich op informatie 
van zes maanden geleden, terwijl ze beter weet. Ik ben Europees par-
lementslid geweest en ga ervan uit dat, als de Europese Commissie 
een landenrapport opstelt, dat gebeurt met een zeer hoge deskundig-
heid. Als de Europese Commissie in dat rapport schrijft dat er een “in-
creasing risk of delays” is, dan ga ik er van uit dat ze dat niet doet op 
basis van informatie van zes maanden geleden, maar op basis van 
zeer actuele informatie. Graag krijg ik daarop wat extra antwoorden. 
 
Specifiek inzake de delays en de link met de rapportering stel ik vast 
dat een aantal projecten eerst in het giftendeel zat en daarna werd ver-
schoven naar het leningendeel. Het debat over hoe slecht Alexander 
De Croo op Europees niveau heeft onderhandeld, hebben we al een 
paar keer gevoerd. Ik heb echter een andere vraag. Er is een aantal 
projecten verschoven van giften naar leningen. Is de Europese Com-
missie akkoord gegaan met de verschuiving van elk van die projecten? 
Voor één of twee projecten heb ik daar iets over gevonden, maar voor 
de rest niet. Kunt u expliciet bevestigen dat de Europese Commissie 
dat heeft goedgekeurd? 
 
Ten tweede, is dat akkoord van de Europese Commissie verbonden 
aan de uitvoering ervan als voorwaarde? Om dat bedrag van 4,5 mil-
jard euro te krijgen, heeft België moeten beloven een aantal hervor-
mingen door te voeren en een aantal  projecten te realiseren. Het be-
drag is gedaald, maar de projecten moeten nog altijd uitgevoerd wor-
den. Als de verschoven projecten niet worden uitgevoerd, zou dat er-
voor kunnen zorgen dat we nog minder subsidies zullen krijgen. Het is 
nogal technisch, maar ik weet dat u mij begrijpt. Gaat de Commissie 
akkoord met die verschuiving van 1,6 miljard euro en heeft ze die ver-
bonden aan de voorwaarde van de effectieve realisatie ervan? 
 
Ik heb ook nog wat vragen over het budget. Wat REPowerEU betreft, 
begrijp ik dat u het totaalbeeld wil schetsen, maar daardoor creëert u 
ook verwarring, omdat zowel de giften als de leningen op een hoop 
worden gegooid. Het zou goed zijn om die iets duidelijker van elkaar te 
scheiden. Uw slides laten uitschijnen dat België 900 miljoen euro krijgt, 
maar dat is niet juist. We krijgen 280 miljoen euro uit die subsidiepot, 
al de rest zijn leningen die terugbetaald moeten worden. Dat is een 
heel ander verhaal. 
 
België krijgt voor 282 miljoen aan giften, maar eigenlijk hadden we 586 
miljoen moeten krijgen. We krijgen dus maar de helft. Nederland is in-
tussen van 260 miljoen naar 455 miljoen euro gegaan, een verdubbe-
ling, en Hongarije van 345 miljoen naar 700 miljoen euro, ook een ver-
dubbeling. Heel wat landen krijgen dubbel zoveel, wij krijgen maar de 
helft. Mijn eerste vraag is dus of u over REpowerEU iets gedetailleerder 
kunt communiceren. 
 
Volgens uw slides is al voor ongeveer 1 miljard euro aan leningen op-
gevraagd, als ik de vermelde bedragen optel, namelijk 600 miljoen en 

certain nombre de projets. Si cer-
tains projets mutés ne sont pas mis 
en œuvre, cela pourrait encore da-
vantage priver la Belgique de sub-
sides. La Commission est-elle d'ac-
cord avec ce déplacement de 
1,6 milliard d'euros et l'a-t-elle con-
ditionné à la mise en œuvre effec-
tive des projets? 
 
En voulant donner un aperçu glo-
bal de REPowerEU, le secrétaire 
d'État a mêlé subsides et emprunts 
et créé la confusion. Si l'on regarde 
les diapositives, on a l'impression 
que la Belgique reçoit 900 millions 
d'euros, alors que nous ne bénéfi-
cions que de 280 millions de sub-
sides, le reste provenant d'em-
prunts. De plus, la Belgique aurait 
en réalité dû recevoir 586 millions 
d'euros. Entre-temps, le montant 
des subsides alloués aux Pays-
Bas et à la Hongrie a été doublé, 
tandis que le nôtre a été réduit de 
moitié. Je demande donc une com-
munication plus détaillée au sujet 
de REPowerEU.  
 
Le secrétaire d'État déclare avoir 
déjà emprunté à hauteur d'environ 
1 milliard d'euros. Peut-il confirmer 
que le montant de 408 millions 
d'euros passe par une autre source 
de financement, à savoir l'Agence 
de la Dette? 
 
Peut-il fournir des précisions sur 
les demandes de paiement, le ca-
lendrier de versement et les arrié-
rés? 
 
Que pense-t-il du titre accolé à son 
interview dans L'Echo: "On ne doit 
pas nécessairement demander les 
subsides européens du plan de re-
lance avant les élections"? 
 
Selon le modèle de calcul du SPF 
Économie, rejoint par la Cour des 
comptes, l'absence de mise en 
œuvre de la réforme des pensions 
a une incidence de plusieurs di-
zaines de millions d'euros. Le mi-
nistre des Finances parle, quant à 
lui, de 300 millions d'euros à long 
terme et le secrétaire d'État lui-
même a évoqué un risque de plu-
sieurs centaines de millions. Peut-
il nous fournir le modèle de calcul 
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400 miljoen. Mijn vraag is of die 408 miljoen in de eerste betalingsschijf 
is inbegrepen, dan wel of dat nog een andere financieringsstroom is. 
Ik denk dat het een andere stroom is, omdat u daarover eerder hebt 
gezegd dat dit via het Agentschap van de Schuld gaat. Ik veronderstel 
niet dat het Agentschap van de Schuld een beroep doet op die Euro-
pese lening. Toch vraag ik u om dat expliciet te zeggen. 
 
U hebt gezegd dat de betalingsagenda indicatief is, zeker niet verplicht. 
Kunt u die agenda expliciteren? Voor zover ik weet, moest de eerste 
betalingsaanvraag er komen in januari. U had toen aangekondigd dat 
het voor de eerstkomende weken was, intussen is het al juni. De 
tweede betalingsaanvraag had eigenlijk voor zover ik weet deze 
maand moeten gebeuren, in juni. Klopt dat? Hoeveel lopen we achter? 
Komt ook de tweede betalingsaanvraag in problemen? 
 
Aanvullend, afgelopen weekend hebt u verschillende boeiende inter-
views gegeven, ook in L’Echo, dat blokletterde: “We moeten eigenlijk 
zelfs geen betalingsaanvraag doen voor de verkiezingen." Dat vond ik 
een nogal ongelukkige titel. Wat vindt u van die titel? 
 
Ik heb nog een vraag over de pensioenen en de hele discussie over 
het rekenmodel. De vraag die ik daarover ingediend had, hebt u niet 
beantwoord. De FOD Economie zegt een rekenmodel te hebben om 
de impact te kunnen inschalen van het feit dat de pensioenhervorming 
niet wordt doorgevoerd. Het Rekenhof gelooft de FOD Economie en 
stelt dat het om een impact van enkele tientallen miljoenen euro gaat. 
De minister van Financiën zegt echter dat het op lange termijn om 
300 miljoen euro gaat. Ook u hebt gesproken over quelques centaines, 
dus een risico van enkele honderden miljoenen. Mijn vraag is vooral 
waarom wij dat rekenmodel van de FOD Economie niet te zien krijgen. 
Waarom wordt dat niet aan het Parlement bezorgd? Het Rekenhof 
heeft dat model ook niet gekregen, het gelooft de FOD Economie op 
zijn woord. Dat is bijzonder. Ik wil dat model echter wel zien. Kunt u 
ons dat dus bezorgen? 
 
Ten tweede, waarom hebt u daarover niets gezegd in de plenaire ver-
gadering? U kreeg tijdens de vorige plenaire vergadering vragen van 
onder andere de heren Verherstraeten en Van Lommel, als ik mij goed 
herinner. U sprak toen ook over enkele tientallen miljoenen euro's. 
Waarom hebt u op dat moment niets verteld over het risico van 
quelques centaines de millions? Dat begrijp ik niet. U wist blijkbaar heel 
goed dat het risico groter was. Kunt u dat verduidelijken? Had u die 
informatie op dat moment niet? Ik ga ervan uit dat, wanneer er in de 
plenaire vergadering vragen worden gesteld, u zoveel mogelijk open-
heid of transparantie geeft over de informatie die u hebt.  
 
Mijn laatste vraag gaat over de noodstop. U hebt uw betalingsaanvraag 
niet ingediend, waardoor we moeten gaan lenen. Het gaat over 
408 miljoen euro. Daar komt nog een bedrag bij. Dat heeft een grote 
impact op de federale begroting, dat is logisch. Wij zitten hier in het 
federaal Parlement.  
 
In welke mate werkt dat ook door naar de deelstaten? Ook de deelsta-
ten zouden hun projecten willen financieren en zouden normaal gezien 
geld hebben gekregen als de betalingsaanvraag was ingediend in ja-
nuari 2023. Nu krijgen ze dat geld niet en moeten zij dat zelf prefinan-
cieren. Kunnen zij u die bonnetjes bezorgen? Om te prefinancieren, 
moeten ze immers extra schulden aangaan, wat ook een impact heeft 
en leidt tot een paar bonnetjes. Zult u die bonnetjes terugbetalen?  Dat 
is immers wat is afgesproken in het samenwerkingsakkoord. Wie het 

utilisé par le SPF Économie? Par 
ailleurs, je me demande pourquoi il 
a parlé de quelques dizaines de 
millions d'euros lors de la dernière 
séance plénière alors qu'il savait 
que le risque était plus élevé.  
 
En n'introduisant pas cette de-
mande de paiement, les autorités 
fédérales se voient désormais con-
traintes d'emprunter 408 millions 
d'euros, forçant ainsi les entités fé-
dérées à recourir au préfinance-
ment. Les autorités fédérales ont-
elles l'intention de rembourser ces 
coûts supplémentaires? L'accord 
de coopération prévoyait en effet 
que le niveau de pouvoir qui est à 
l'origine du risque doit également 
en assumer la responsabilité finan-
cière.  
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risico of de problemen veroorzaakt, moet daarvoor ook de financiële 
verantwoordelijkheid dragen. 
 

01.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, om 

de zoveel weken voeren wij in deze commissie een debat over dit on-
derwerp. Dat is nodig en ook de presentatie met de stand van zaken 
die u vandaag hebt gegeven is een absolute noodzaak. 
 
Het is een onderwerp dat niet kan worden genegeerd. We zullen so-
wieso veel meer geld in dat Europees Fonds voor Herstel en Veer-
kracht pompen dan dat we ooit zullen terugkrijgen. Alles wat te maken 
heeft met de pensioenhervorming blijft iedereen bezighouden. U hebt 
gezegd dat de kalender niet bindend is en dat er vóór de zomer een 
akkoord zal zijn binnen de regering, waardoor alles gedeblokkeerd zal 
geraken. 
 
Mag het Parlement zeker zijn dat de problemen niet naar de volgende 
regering zullen worden doorgeschoven? Binnen minder dan een jaar 
zijn er immers verkiezingen en ik stel mij daar toch wel vragen bij. Mijn 
collega alludeerde al op de uitspraken die u doet. Zo zei u bijvoorbeeld 
dat het in principe niet nodig is om dit te regelen vóór de verkiezingen, 
dat alles gewoon blijft doorlopen en dat we dat geld voorlopig wel zullen 
lenen. Allemaal goed en wel, maar we weten allemaal dat de rente niet 
zo laag is en dat geld ook niet gratis is. Alles financieren en dan zeggen 
dat we later wel zullen zien als we de schijven krijgen, lijkt mij toch niet 
de beste manier. 
 
Ik heb uit uw toelichting begrepen dat u niet zult overgaan tot een uit-
betaling van de relancegelden met dan de incassering van een deel 
van het verlies, maar dat u dat zult doen wanneer u een akkoord hebt 
rond de pensioenhervorming, ook al zal dat overleg nog lang aansle-
pen. 
 
U hebt ook gezegd alle deadlines van de projecten te halen. Allemaal 
goed en wel. U hebt ook transparantie beloofd. Dat is zeker en vast 
noodzakelijk. U kunt wel zeggen dat de deadlines van die 170 pro-
jecten gehaald zullen worden en dat u transparantie belooft, maar de 
financiering van het hele gebeuren blijft een probleem. Zolang het dos-
sier bij u vastzit, en u binnen de regering geen akkoord kunt vinden, 
blijft het geld van de deelstaten geblokkeerd. Dat heeft toch verre-
gaande gevolgen, mijnheer de staatssecretaris. 
 
Zoals u weet, hebben wij een aantal vragen ingediend over de speci-
fieke relanceprojecten inzake lucht- en ruimtevaart. U bent daarnet die-
per ingegaan op de algemene stand van zaken, maar u bent niet inge-
gaan op die specifieke vragen. België draagt als klein land al relatief 
veel bij tot de Europese Ruimtevaartorganisatie ESA. Het budget van 
de ESA werd bovendien verhoogd, deels met middelen die eigenlijk 
bestemd waren voor verder onderzoek en ontwikkeling van de SMR’s 
Small Modular Reactors). Over die fameuze 50 miljoen is al veel te 
doen geweest. 
 
Ik vraag mij af, mijnheer de staatssecretaris, waar u het budget voor 
de financiering van die SMR’s zult vinden. Wat u daarvan weggenomen 
hebt en aan de ESA hebt toegewezen, zal toch op een of andere ma-
nier gecompenseerd moeten worden. 
 
U hebt ook gezegd dat de steun voor de projectoproepen inzake ruim-
tevaart verder vervalt. Ik vraag mij af welke return België daar uitein-

01.03  Reccino Van Lommel 

(VB): Ce thème revient toutes les x 
semaines, et c'est nécessaire. 
Quoi qu'il en soit, nous injecterons 
beaucoup plus de fonds dans la fa-
cilité européenne pour la reprise et 
la résilience que nous n'en récupé-
rerons jamais. Selon le secrétaire 
d'État, le gouvernement trouvera 
un accord avant l'été sur la réforme 
des pensions, mais comment être 
certain que cette réforme ne sera 
pas reportée à la prochaine législa-
ture? Il veut emprunter de l'argent 
en attendant le paiement des 
tranches, mais emprunter de l’ar-
gent coûte aussi de l’argent. 
 
En outre, le secrétaire d'État a dé-
claré que les échéances des pro-
jets seront respectées. Il promet 
également de la transparence. 
Néanmoins, le financement conti-
nue de poser problème. Tant qu'il 
n'y a pas d'accord au sein du gou-
vernement fédéral, l'argent des en-
tités fédérées reste lui aussi blo-
qué, ce qui est lourd de consé-
quences.  
 
Le secrétaire d'État n'a pas non 
plus répondu à mes questions sur 
les projets de relance spécifiques 
concernant l'aérospatial. Notre 
contribution majorée à l'Agence 
spatiale européenne (ESA) est fi-
nancée en partie par des moyens 
qui étaient destinés à des études 
plus approfondies sur les petits ré-
acteurs modulaires (PRM). Com-
ment compte-t-il compenser cette 
perte de moyens? De quel retour 
d'investissement la Belgique béné-
ficiera-t-elle pour sa contribution 
majorée?   
 
Pour un certain nombre de projets, 
je me demande dans quelle me-
sure ils contribueront à rendre 
notre économie plus durable ou 
plus résiliente. Je pense au projet 
Advance, qui étudiera la biodiver-
sité de l'Antarctique, ou au projet 
Polar Call, qui enquêtera sur la 
glace en Antarctique, ainsi qu’à 
d'autres projets qui selon moi ne 
permettront d’engranger aucun 
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delijk van zal ontvangen. U hebt aan de ruimtevaart een hogere bij-
drage geleverd, maar welke return zal België daarvan ontvangen? 
 
Mijnheer de staatssecretaris, België is nog steeds een van de Euro-
pese landen met de laagste overheidsinvesteringen en staat aan de 
Europese top als het gaat over overheidsuitgaven. Dan kunnen wij al-
leen maar concluderen dat de investeringen van de overheid tot doel 
moeten hebben om de economische groei zoveel mogelijk, om niet te 
zeggen maximaal, te bevorderen. 
 
Van een aantal projecten vraag ik mij af in welke mate die zullen bij-
dragen aan het duurzamer of veerkrachtiger maken van onze econo-
mie. Ik denk dan onder meer aan het project Advanced dat de Antarc-
tische biodiversiteit zal onderzoeken en dat gegevens zal omzetten in 
onderzoeksrelevante producten.  
 
Ook denk ik daarbij aan het project Polar Call. Mijnheer de staatsse-
cretaris, dat krijgt een budget van 3 miljoen euro. Het omvat diverse 
deelprojecten voor Belgisch hoogstaand onderzoek van het ijs in An-
tarctica. Hoe zal dat onze economie veerkrachtiger maken? 
 
Het project Canathist zal een volledige inventaris opstellen van de na-
tuurhistorische connecties die in Centraal-Afrika zijn verzameld door 
Belgische instellingen. Ik weet niet wat de winst voor onze economie 
daarvan zal zijn. 
 
Het project Coso zal een infrastructuur en platform creëren om gedigi-
taliseerde koloniale archieven uit Burundi, Congo en Rwanda samen 
te voegen, te integreren en te publiceren. 
 
Mijnheer de staatssecretaris, ik heb daar heel wat vragen bij. Dat kan 
allemaal heel leuk en nuttig zijn, maar het gaat hier over het Plan voor 
Herstel en Veerkracht. Bij de projecten die ik net heb opgenoemd, zie 
ik niet direct de economische winsten voor ons land. Misschien ziet u 
dat wel. Vermits die projecten gekozen zijn, ga ik ervan uit dat u daarin 
brood ziet voor onze economie. Misschien moet u dat dadelijk maar 
toelichten. 
 

gain économique pour notre pays. 
Après tout, nous parlons d'un plan 
de relance et de résilience. Le se-
crétaire d'État peut-il clarifier ce 
point?  
 

01.04  Maxime Prévot (Les Engagés): Madame la présidente, mon-

sieur le secrétaire d’État, chers collègues, je ne vais pas abuser du 
temps, d’abord parce que j’ai deux collègues qui m’ont précédé au mi-
cro et qui ont déjà largement évoqué une série d’éléments. Cela ne 
sert à rien, juste pour la flatterie du compte rendu, d’être redondant et 
de chercher uniquement à les paraphraser. Par contre, il y a quelques 
éléments par rapport aux questions que j’avais au départ déposées sur 
lesquelles, malgré votre exposé introductif que vous avez voulu le plus 
exhaustif possible, je n’ai pas pu obtenir de réponses ou, en tout cas, 
quelque chose de satisfaisant. 
 
D’abord, vous avez évoqué dans votre exposé, et on doit au moins 
vous remercier pour la franchise et la transparence, que s’agissant des 
dossiers sur lesquels le fédéral avait la main, vous accusiez 21 % de 
retard. Le constat est transparent mais,par contre, sauf à avoir été dis-
trait, je n’ai pas entendu ce que vous et votre gouvernement aviez l’in-
tention de mettre en œuvre pour remédier à ces 21 % de retard. Quel 
est le suivi à la culotte que vous comptez faire? En effet, c’est une des 
prérogatives - je n’ai pas eu l’indélicatesse de dire ʺdes rares préroga-
tivesʺ- du secrétaire d’État à la Relance. Celui-ci doit précisément s’as-
surer auprès de ses collègues que les dossiers avancent. Vous n’avez 

01.04  Maxime Prévot (Les Enga-

gés): U erkent dat 21 % van de 
dossiers waarvoor de federale re-
gering verantwoordelijk was, ver-
traging opgelopen heeft, maar u 
zegt niet hoe u die achterstand 
denkt weg te werken. Dat is noch-
tans een van de weinige preroga-
tieven van de staatssecretaris voor 
Relance: hij moet ervoor zorgen 
dat er voortgang gemaakt wordt 
met de dossiers. 
 
Wat zult u doen om de achterstand 
weg te werken en te voorkomen 
dat we aanzienlijke bedragen mis-
lopen?  
 
Hoe beoordeelt de Europese Com-
missie uw rapport van 28 april? 
Welke aandachtspunten werden er 
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pas vocation à être juste un notaire qui constate la proportion de dos-
siers obtenant des résultats ou progressant dans les milestones. Vous 
devez être un peu le watchdog du gouvernement, celui qui est capable 
de fouetter, parfois de mordre un petit peu pour garantir les résultats. 
 
Ma première question porte sur ces 21 % de retard. Quelle méthode 
entendez-vous mettre en œuvre pour combler ce retard? En effet, je 
postule que ce n’est pas votre volonté de terminer la mandature en 
constatant qu’il reste encore x % de dossiers en retard puisque, der-
rière chacun de ces dossiers, ce sont des sommes conséquentes qui 
risquent d’être perdues et c’est de l’activité économique qui risque de 
ne pas être stimulée. 
 
Par ailleurs, vous avez évoqué que le contact était constant avec l'auto-
rité européenne. Nous n'en attendons effectivement pas moins. Quels 
sont précisément les retours que la Commission européenne a pu for-
muler à l'égard du rapport que vous avez transmis le 28 avril dernier? 
Là aussi, vous nous dites avoir bien fait votre devoir, avoir transmis les 
rapports adéquats à temps et à heure, mais nous n'avons pas néces-
sairement d'informations sur le feed-back qui a été donné. Il ne s'agit 
pas juste de passer les interros, il faut s'assurer d'avoir un bon bulletin. 
Quelles sont les cotes, si je puis paraphraser de la sorte, qui vous ont 
été adressées? Quels sont les points d'attention particuliers outre, évi-
demment, la question récurrente des pensions? 
 
J'aurai l'élégance de ne pas faire maintenant le débat sur les pensions, 
ni de livrer plus largement que j'ai pu le faire ce matin mon opinion sur 
la méthode qui maintient à ce point les difficultés au sein du gouverne-
ment et le rend incapable d'avoir des résultats. Le seul moyen de faire 
connaître ses propositions est la voie de presse; la ministre Lalieux 
nous y avait déjà habitués l'an dernier pour, au final, avant le 21 juillet, 
arracher trois petites réformettes. On peut craindre que le résultat, dé-
sormais, ne soit pas très différent. 
 
Pourtant, vous avez insisté quatre ou cinq fois sur cette réforme struc-
turelle, en disant qu'elle n'était pas une réforme rendue obligatoire par 
la Commission européenne mais qu'il s'agissait de la volonté intrin-
sèque du gouvernement de réformer le système de pension. Tant 
mieux! Il n'en demeure pas moins que c'est aussi quelque chose que 
la Commission européenne impose. C'est parce que le gouvernement 
est actuellement gêné aux entournures de ne rien avoir engrangé de 
significatif qu'il n'a pas encore osé faire la demande de la première 
tranche de paiement de 850 millions. Conclusion: on emprunte en at-
tendant. 
 
Par ailleurs, votre collègue le ministre des Finances a reconnu, il y a 
quelques jours, que l'absence d'une réforme structurelle significative 
risquait de faire perdre 300 millions d'euros à l'État belge. Votre col-
lègue surestime-t-il la perte potentielle? Vous semblez parfois avoir 
des avis selon lesquels l'impact potentiel serait jusqu'à dix fois 
moindre. 
 
Nous avons connu cette célèbre phrase, dans un tout autre contexte, 
bien plus morbide: "L’un des deux ne dit pas la vérité." Qu’en est-il? 
 
Même si vous pourriez être tenté de relativiser ces 300 millions par 
rapport aux milliards que représente une réforme des pensions, je ne 
pense pas que nous soyons dans une situation financière qui permette 
de négliger ou de faire la fine bouche par rapport à 300 millions d’eu-
ros. 

ingebracht, afgezien van de pensi-
oenkwestie? 
 
Ik zal hier niet het debat over die 
kwestie openen en evenmin over 
het onvermogen om resultaten te 
boeken binnen de regering of het 
feit dat voorstellen enkel via de 
pers naar buiten gebracht worden. 
Als de regering achter die structu-
rele hervorming staat, des te beter, 
maar ze wordt ook opgelegd door 
de Commissie! De regering heeft 
de aanvraag voor de eerste schijf 
van 850 miljoen euro nog niet dur-
ven in te dienen, omdat ze nog 
geen serieus resultaat geboekt 
heeft. In de tussentijd moeten we 
geld lenen! Volgens de minister 
van Financiën zou het uitblijven 
van een verstrekkende hervorming 
de Staat 300 miljoen euro kosten. 
Schat uw collega het mogelijke ver-
lies te hoog in?  
 
U kunt proberen om die 300 mil-
joen euro te relativeren door dat 
bedrag af te zetten tegen de 1 mil-
jard euro die de pensioenhervor-
ming vertegenwoordigt, maar gelet 
op de financiële toestand waarin 
we ons bevinden, hebben we niet 
de luxe om kieskeurig te zijn. Wan-
neer mogen we een échte pensi-
oenhervorming, die overigens al in 
kalk en cement had moeten zijn, 
verwachten? De fiscale hervorming 
was aanvankelijk voor eind decem-
ber aangekondigd.  
 
Bij de totstandbrenging van dit her-
stelplan wilde u een transversale 
rol spelen door de deelgebieden te 
overkoepelen. U kunt zich nu dus 
niet aan het opmaken van een ba-
lans onttrekken en beweren dat u 
enkel voor de acties van het fede-
rale niveau verantwoordelijk bent, 
en ons naar de deelgebieden door-
verwijzen.  
 
Ook los van de gunstige media-
aandacht en ondanks onze com-
plexe staatsstructuur moet u uw rol 
als coördinator en stimulator opne-
men. Hoe zet u de deelgebieden 
ertoe aan om het tempo op te voe-
ren en de deadlines te halen voor 
de uitvoering van hun projecten?  
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Là aussi, j’aimerais savoir quel est le rythme auquel on peut espérer 
avoir une réelle réforme. Vous ne nous en voudrez pas, et ce n’est pas 
uniquement parce que nous sommes dans l’opposition; mais même les 
observateurs avisés ont de plus en plus de peine à croire au calendrier 
gouvernemental. 
 
La réforme des pensions aurait déjà dû être engrangée. La réforme 
fiscale était annoncée pour fin décembre, et puis pour le 31 mars, et 
puis pour fin juin. Un premier conclave semble enfin être annoncé, 
mais cela ne signifie pas encore que la fumée sera blanche. 
 
Je ne dis pas cela en allusion à la santé précaire du pape. Nous lui 
souhaitons un prompt rétablissement. Je viens de le voir sur internet. 
C’est pour l’anecdote, parce que je parlais de fumée blanche. 
 
Très sincèrement, pouvons-nous réellement, cette fois-ci, estimer 
qu’une réforme aura été engrangée d’ici le 21 juillet? Ou devrons-nous 
soit nous contenter à nouveau de réformettes, soit convenir que le pre-
mier ministre a pris un risque en s’enfermant dans ce calendrier? Ce 
n’est jamais bon, quand on fait de la politique, de s’enfermer dans des 
timings. Alors, les réunions ne se font pas toujours dans de bonnes 
conditions, très tard, la nuit, pour pouvoir juste tenir un calendrier, par-
fois au détriment de la qualité de ce qui a été décidé. 
 
Voilà quelques éléments complémentaires. Par contre et j'en termine, 
pour faire ce plan de relance, vous avez voulu, souvenez-vous, incar-
ner un rôle transversal, en prenant l’initiative de jouer ce rôle de cou-
pole, aussi à l’égard des entités fédérées. Vous ne pouvez pas, main-
tenant, vous exonérer du bilan en considérant que vous n’êtes respon-
sable que de ce que le fédéral fait; et s’agissant des entités fédérées, 
chacun vit sa vie, et vous n’avez qu’à les questionner. 
 
Je suppose qu'on ne peut jouer le rôle coupole uniquement dans l'es-
pace médiatique favorable mais qu'il convient de l'assumer aussi tout 
au long du processus. Que mettez-vous en œuvre pour vous assurer 
que les entités fédérées puissent aussi accélérer le tempo, tenir les 
délais, obtenir les budgets, concrétiser les projets? 
 
On ne peut passer sous silence ce rôle de coordinateur-stimulateur 
que vous devez incarner, nonobstant toute la richesse de la lasagne 
institutionnelle qui est la nôtre. 
 

01.05  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le secrétaire d'État, 

ce qu'on risque finalement de retenir de votre plan de relance, c'est ce 
couac, cette saga interminable sur cette première tranche pour laquelle 
on aurait pu introduire notre demande dès l'année passée et que vous 
annoncez pour la prochaine législature. 
 
Vous renvoyez donc la tâche au prochain gouvernement. On va vous 
renommer "secrétaire d'État au Retard stratégique" si ça continue! Je 
ne pense pas que ce soit une bonne façon d'aborder les choses ici.  
 
Élément interpellant, la Cour des comptes est venue la semaine pas-
sée en commission des Finances pour les travaux budgétaires et a 
annoncé deux choses. Elle a abordé le montant des sanctions. Elle a 
également dit que si les pénalités étaient appliquées, elles n'étaient 
pas définitives et que nous avions la possibilité d'introduire ou de réa-
liser des jalons plus tard, ce qui permettrait de récupérer les pénalités 
à ce moment-là. 

01.05  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): Van uw herstelplan zullen 
we vooral de neverending story 
van de 1ste schijf herinneren, die in 
2022 had kunnen worden aange-
vraagd en die u naar de volgende 
regering doorschuift. U zou de 
'staatssecretaris van Strategisch 
Uitstel' genoemd kunnen worden!  
 
Het Rekenhof heeft er onlangs op 
gewezen dat als er boetes zouden 
worden opgelegd, die zouden kun-
nen worden teruggevorderd door 
de mijlpalen op een later tijdstip te 
halen. Men kan zich dus afvragen 
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On se demande dès lors toujours – si toutefois vous confirmez cette 
information – pourquoi la demande n'est pas introduite. Cela permet-
trait au moins de toucher tout ce qui est touchable sur cette première 
tranche de 850 millions d'euros, je pense. Il y a une partie qui n'est pas 
là mais qui pourrait venir plus tard, mais nous arrêterons au moins de 
discuter sur ces pénalités car nous en connaîtrons le montant. Cela 
peut peut-être jouer dans la balance sur la question de la réforme des 
pensions. 
 
Pourquoi ne le fait-on pas? Personnellement, j'y vois plutôt une straté-
gie de la droite Vivaldi pour mettre la pression dans les négociations 
sur le plan des pensions. Si c'est le cas, je vois que vous rejoignez ce 
clan – mais peut-être n'y a-t-il pas de clan car tout le monde est d'ac-
cord – de tous ceux qui veulent imposer une réforme des pensions. 
Cela touche peut-être la gauche de la Vivaldi, qui sait? 
 
J'ai en tout cas l'impression que, comme très souvent dans l'histoire de 
notre pays, on utilise l'argument européen pour faire passer des 
choses au niveau national. 
 
Vous aussi, vous dites qu'il faut postposer et qu'il faut attendre. Vous 
l'affirmez même de manière stratégique. Un secrétaire d'État au Retard 
stratégique, cela vous va bien. Vous renvoyez la patate chaude au pro-
chain gouvernement. Cela me semble quand même assez irrespon-
sable mais aussi assez incompréhensible. 
 
Moi, je défends une introduction dès maintenant. J'en ai donné les rai-
sons. Confirmez-vous que, si on introduit la demande, il n'y a pas de 
pénalité définitive, comme le dit la Cour des comptes, et qu'on peut 
encore introduire ou obtenir ces jalons ultérieurement? Avez-vous une 
estimation du coût de ce report en matière de charge d'intérêts? Par 
rapport à une introduction de la demande l'année passée, si l'introduc-
tion se fait en 2024 ou 2025, cela fait plusieurs années de retard et, sur 
les montants en jeu, cela représente quand même des sommes impor-
tantes. Pouvez-vous estimer ce coût de la charge d'intérêts qui joue 
évidemment dans la décision d'introduire ou non la demande? 
 
Vous répétez que ce n'est pas la Commission qui impose cette ré-
forme. Au départ, non, mais maintenant, oui. Elle le fait clairement. 
Donc, comme j'ai eu l'occasion de le dire, vous avez donné une arme 
fatale à la Commission européenne dont on connaît la propension à 
imposer des réformes libérales et pro-patronales. Outre le coût sur les 
travailleurs – je n'ouvre pas ce dossier étant donné que nous ne dis-
posons que de peu de temps –,  cela risque de coûter à l'État. 
 
J'en viens à mon dernier point qui porte sur les sanctions et le montant. 
Franchement, comment s'y retrouver dans les différentes déclarations 
qu'on entend? On vous a interrogé, voici quelque temps, en commis-
sion de l'Économie. Vous nous aviez alors répondu que ces sanctions, 
ce n'était quasi rien. Je ne sais plus si vous aviez cité un montant mais 
c'était en tout cas quelques dizaines de millions d'euros, pour donner 
un ordre de grandeur. La Cour des comptes nous a donné également, 
la semaine passée, une faible estimation. Vous avez d'ailleurs réagi 
dans la presse. Il est question de trente à cinquante millions. Ce sont 
quelques dizaines de millions et non pas des centaines de millions, 
nous dit la Cour des comptes. La secrétaire d'État au Budget, 
Alexia Bertrand, avance cette semaine le montant de 200 millions d'eu-
ros. 
 

waarom de aanvraag niet inge-
diend werd. Dat zou het mogelijk 
maken het deel van de 1e schijf 
van 850 miljoen euro dat al geïnd 
kan worden binnen te rijven en het 
bedrag van de boetes te kennen.  
 
Ik zie dit als een strategie van de 
rechtervleugel van de vivaldicoali-
tie om druk uit te oefenen tijdens de 
onderhandelingen over de pensi-
oenhervorming. En de linkervleu-
gel van de vivaldiregering kan het 
spel meespelen om zich van het 
Europees argument te bedienen en 
zo de pil op federaal niveau te doen 
slikken.  
 
U rekt tijd en schuift de hete aard-
appel door naar de volgende rege-
ring. Ik pleit ervoor om de aanvraag 
nu in te dienen. Kunnen we die mijl-
palen later bereiken zonder een 
definitieve sanctie opgelegd te krij-
gen? Is er een raming voorhanden 
van de kosten die het uitstel te-
weegbrengt? 
 
Aanvankelijk legde de Commissie 
deze hervorming niet op, maar nu 
doet ze dat wel: u hebt haar een 
dodelijk wapen in handen gegeven, 
terwijl we weten dat ze graag libe-
rale hervormingen ten gunste van 
de werkgevers oplegt. 
 
Wat de sancties betreft, is het 
moeilijk om wijs te worden uit de 
verklaringen. Sommigen – waaron-
der het Rekenhof – schatten ze op 
enkele tientallen miljoenen euro's; 
de staatssecretaris voor Begroting 
maakt gewag van 200 miljoen.  
 
De minister van Financiën gewaagt 
van een bedrag van 30 miljoen 
euro op korte termijn, dat op de 
streefdatum in juni 2024 kan oplo-
pen tot 300 miljoen euro. U houdt 
het dan weer op enkele tientallen 
miljoenen euro wat de mijlpaal in-
zake de pensioenen betreft, en op 
enkele honderden miljoenen euro 
indien men de drie mijlpalen sa-
mentelt. Het is moeilijk om hier nog 
wijs uit te worden! 
 
Hoe verklaart u die verschillen? 
Bevestigt u dat er op korte termijn 
sancties zouden zijn indien we de 
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Selon le ministre des Finances, à court terme, il est question de 30 mil-
lions, mais à la date cible de juin 2024, ce chiffre pourrait atteindre 
300 millions. Pour ce qui vous concerne, si j'ai bien compris, vous par-
lez de quelques dizaines de millions pour les pensions et de quelques 
centaines de millions, si on additionne les trois jalons. 
 
Vous avouerez qu'il est difficile de s'y retrouver dans cet éventail d'es-
timations de montants. Comment expliquez-vous toutes ces diffé-
rences dans les estimations? Existe-t-il une explication logique? Com-
ment expliquez-vous les différences en termes de chiffres dans vos 
propres déclarations? En effet, les chiffres que vous avez donnés au-
jourd'hui diffèrent de ceux que vous aviez donnés précédemment dans 
cette commission. Confirmez-vous que nous ferions l'objet de sanc-
tions à court terme, si nous introduisions la demande maintenant, et de 
sanctions plus importantes en juin 2024, comme l'a expliqué le ministre 
des Finances? Confirmez-vous la possibilité d'une sanction de l'ordre 
de 300 millions à cette date? 
 

aanvraag nu zouden indienen, 
maar dat er ons in juni 2024 nog 
zwaardere sancties (300 miljoen 
euro) boven het hoofd hangen?  
 

01.06  Leslie Leoni (PS): Madame la présidente, soyez rassurée, je 

n'ai pas l'intention de poser des questions supplémentaires puisque 
M. le secrétaire d'État a déjà répondu à toutes mes questions.  
 
Monsieur le secrétaire d'État, il est, en effet, important que vous nous 
donniez régulièrement un état des lieux quant à l'avancée des diffé-
rents projets. Je pense ici en particulier aux projets dont la réalisation 
dépend du fédéral. 
 
Comme vous l'avez dit, le plan de relance porte sur douze projets de 
réforme et cinquante et un projets d'investissements, avec des petites 
mains qui s'activent tous les jours pour franchir différents jalons ou 
milestones. Il est important que nous puissions savoir comment les 
choses avancent, quel est le pourcentage de jalons qui a été réalisé. 
Je vous remercie donc de nous avoir donné des informations à ce su-
jet.  
 
On parle beaucoup des pensions. Il s'agit évidemment d'un dossier im-
portant pour nous. 
 
Toutefois, le volet des pensions constitue seulement l'un des douze 
projets de réforme du plan de relance. Comme on ne braque malheu-
reusement l'éclairage que sur cet enjeu, on ne voit plus comment évo-
luent les cinquante et un projets d'investissements fédéraux en ce qui 
concerne l'hydrogène, la cyber-résistance, la mobilité et bien d'autres 
thématiques. Je suis intéressée de recevoir ces informations pour les 
répercuter auprès des citoyens.  
 
Je vous remercie donc d'avoir répondu aux questions sur le volet des 
pensions et du financement, mais également d'avoir apporté des indi-
cations sur les autres aspects, afin de nous faire bénéficier d'une vue 
d'ensemble. 
 

01.06  Leslie Leoni (PS): We moe-

ten in deze commissie regelmatig 
een stand van zaken van de pro-
jecten kunnen opmaken, vooral 
dan van de projecten waarvan de 
realisatie van het federale niveau 
afhangt. Het herstelplan omvat 12 
hervormingsprojecten en 51 inves-
teringsprojecten. We moeten we-
ten of die projecten goede voort-
gang hebben.  
 
Het gedeelte over de pensioenen is 
slechts een van de twaalf hervor-
mingsprojecten. Wanneer men en-
kel daarnaar kijkt, verliest men de 
verdere ontwikkeling van de 51 in-
vesteringsprojecten van de fede-
rale overheid, die mogelijk interes-
sant zijn voor de burgers, uit het 
oog.  
 

01.07  Kathleen Verhelst (Open Vld): We dreigen door de haperende 

pensioenhervorming dan toch wel geld te mislopen. Het Rekenhof dan 
wel de FOD Economie relativeert dat. U hebt zelf berekeningen ge-
maakt en wellicht ook overlegd met de FOD Economie. Kunt u de ver-
schillen in de berekeningen toelichten, zodat we daar ook meer zicht 
op hebben? Leningen bezwaren onze financiële stabiliteit. We moeten 
zoveel mogelijk relancegeld proberen binnen te halen. 
 
Er zijn ook budgetten verschoven. Sommige projecten staan op de 

01.07  Kathleen Verhelst (Open 

Vld): En raison du grippage de la 
réforme des pensions, nous ris-
quons de passer à côté de subven-
tions européennes. En la matière, 
la Cour des comptes, le SPF Éco-
nomie et les services du secrétaire 
d'État ont fait des calculs dont les 
résultats divergent. Le secrétaire 



CRIV 55 COM 1110 07/06/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

19 

tocht. Kunt u zeggen welke? Welke economische impact zou dat kun-
nen hebben? 
 
Kunt u toelichten waarom u ervoor koos om budgetten bijvoorbeeld 
naar het ESA over te hevelen, terwijl die oorspronkelijk bedoeld waren 
voor de Stichting Energietransitie en Kernenergie (SEK). Heeft dat mis-
schien te maken met de kandidatuur van ruimtevaarder Raphaël Lié-
geois, die u zeer hard ondersteunde? Intussen is de projectaanvraag 
van het SEK klaar. Hoe kunt u de nodige middelen alsnog aan dat pro-
ject toewijzen? Het project is namelijk cruciaal voor ons land. 
 

d'État peut-il nous éclairer sur ces 
différences? Étant donné que les 
emprunts fragilisent notre stabilité 
financière, nous devons tout de 
même essayer d'obtenir un maxi-
mum de fonds de relance. 
 
Des glissements ont été opérés 
dans certains budgets. Quels sont 
les projets menacés et quelles 
pourraient être les conséquences 
sur le plan économique? Pourquoi 
des budgets initialement alloués à 
la Stichting Energietransitie en Ker-
nenergie (SEK) ont-ils été transfé-
rés à l'Agence Spatiale Euro-
péenne (ESA)? Ce transfert est-il 
lié au soutien de la candidature de 
M. Raphaël Liégeois? Comment le 
secrétaire d'État pourra-t-il allouer 
de nouveaux moyens au projet de 
la SEK?  
 

01.08 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mevrouw de voorzitster, 

collega’s, vooreerst, ben ik volledig bereid om hier zeker twee keer per 
jaar een presentatie te geven. Wij sturen ook twee keer per jaar een 
rapport naar Europa. Dat is ook een belangrijk deel van mijn job en 
daarmee zet ik mijn bereidheid om transparant te werken ten opzichte 
van het Parlement, ook in de praktijk om. 
 

01.08  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Je suis disposé à venir 
faire une présentation au Parle-
ment deux fois par an, au même 
titre que nous rendons un rapport 
semestriel à l'Europe.  
 

Je vais vous donner une réponse groupée. 
 
Premièrement, monsieur Van Hees, permettez-moi de dire que la 
phrase "ce qu'on risque de retenir, c'est ce couac sur les pensions" me 
choque! Pour un homme de gauche, vous retenez cela alors que le 
plan de relance signifie des investissements dans l'infrastructure de 
capture de carbone pour permettre de décarboner notre industrie, la 
rénovation d'écoles, la construction de crèches pour permettre aux ma-
mans d'accéder plus facilement au marché du travail, la rénovation de 
logements sociaux par centaines aux quatre coins du pays, la cons-
truction d'une île énergétique en mer du Nord pour que la Belgique soit 
à la pointe de la transition, la construction d'écoles de formation dans 
les biotechnologies pour que nos jeunes aient accès aux métiers du 
futur, la construction de panneaux photovoltaïques flottants pour être 
les premiers dans le monde à pouvoir le faire, le financement d'exten-
sions de transports en commun, le financement de programmes pion-
niers en cybersécurité pour protéger nos citoyens! 
 
Vous, en tant qu'homme de gauche, vous dites que ce qu'on va retenir 
c'est un couac sur les pensions! Honnêtement, cela donne le sens des 
priorités qui sont les vôtres! 
 

Mijnheer Van Hees, ik vind het kras 
dat een links politicus uit dit plan al-
leen de zogenaamde pensioenfla-
ter onthoudt. Dit herstelplan omvat 
investeringen in het decarbonise-
ren van onze industrie, de renova-
tie van scholen, de bouw van kin-
derdagverblijven, de renovatie van 
sociale woningen, de bouw van 
een energie-eiland in de Noordzee 
en van drijvende zonnepanelen, 
enzovoort. Er zijn bouwwerven in 
het hele land. 
 
 
 

01.09  Marco Van Hees (PVDA-PTB): (…) 

 

 

01.10  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Parlons à nos concitoyens! 

Quand on se balade aux quatre coins de la Belgique, on voit des chan-
tiers.  
 
Effectivement, il y a des questions sur la demande de paiement. Il y a 
une première question commune sur le timing. Pourquoi n'introduit-on 

01.10 Staatssecretaris Thomas 

Dermine: Waarom dienen we geen 
aanvraag in voor een gedeeltelijke 
uitbetaling van de relancegelden? 
Ten eerste omdat de Europese 
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pas une demande de paiement partielle? Premièrement, il n'y a pas de 
timing contraignant de la Commission européenne. Il y a des timings 
indicatifs. 
 
Monsieur Loones, il est vrai que le titre dans L'Écho était un peu ha-
sardeux. On pourrait très bien introduire toutes les demandes de paie-
ment en 2026. Rien ne nous contraint à les introduire avant, si ce n'est 
la charge  administrative qui serait d'un coup très lourde à la fois pour 
le fédéral, les entités fédérées et la Commission européenne. 
 
L’objectif n’est pas de le faire. L’objectif est effectivement d’introduire 
une réforme des pensions qui satisfasse aux quatre critères, et de tra-
vailler sur les deux autres milestones, notamment UBO et la question 
interfédérale, pour permettre de l’introduire. C’est l’objectif et, vous le 
voyez encore ce matin, il y a des propositions qui vont dans ce sens 
au sein du gouvernement. 
 
Voilà sur le timing et voilà pourquoi nous ne l’introduisons pas mainte-
nant partiellement, parce que notre objectif est d’essayer de l’avoir 
dans l’intégralité. 
 
Sur le montant, et c’est aussi la réponse à M. Loones: pourquoi ne 
donnons-nous pas des grilles de calcul? Parce que tout ce que nous 
connaissons aujourd'hui, c’est la méthodologie de calcul qui a été com-
muniquée par la Commission, et que je vous ai expliquée. C'est-à-dire 
que je calcule un montant unitaire par milestone et puis j’applique de 
façon séquentielle une série de critères de correction, tenant compte 
soit d'une étape intermédiaire, soit d'une réforme finale et si c’est pon-
déré par rapport à une série de critères. 
 
Aujourd'hui, il y a des estimations. Je suis conscient, et honnêtement, 
je pense que nous devons reconnaître qu’il y a une forme de disso-
nance dans les montants qui sont communiqués. L’appréciation de ces 
critères est différente selon l’interprétation de la Cour des comptes, du 
SPF Économie ou d’analyses au sein des cabinets. 
 
Aujourd'hui, je ne peux vous dire qu’une seule chose et je pense que 
tous mes collègues seront d’accord. Nous ne sommes pas dans une 
guerre des chiffres. Il n’y a pas d’enjeu au sein du gouvernement sur 
les chiffres. N’essayez pas de nous monter les uns contre les autres. 
 
Je peux vous dire que pour le milestone 1, pensions, on parle de 
quelques dizaines. Le "quelques dizaines" étant, selon les interpréta-
tions de la Commission, effectivement plus proche de 30 que de 80. 
 
Pour le deuxième milestone, c'est-à-dire l’entrée en vigueur de la ré-
forme - après la fin de la législature, au second trimestre (Q2) 2024 -, 
on parle de quelques centaines. "Quelques", c'est, à mon avis, entre 
deux et quatre. 
 
Je ne m’avance pas sur 30 ou 300 comme l’a fait M. le ministre 
Van Peteghem. Mais ce chiffre est dans le bon ordre de grandeur. Il 
prend la moyenne. Nous devons raisonner en termes statistiques, 
parce que c’est une interprétation de la Commission. Pour parler en 
termes statistiques, c’est le point médian d’un intervalle de confiance 
sur l’estimation des paramètres de la Commission européenne. 
 
Voilà ce qu’on peut dire sur les chiffres, honnêtement. Nos interpréta-
tions sont donc convergentes, mais soumises effectivement à une dé-
cision discrétionnaire de la Commission européenne. 

Commissie geen bindende dead-
lines oplegt. We zouden heel goed 
alle aanvragen in 2026 kunnen  
indienen, maar dat zou de admini-
stratieve rompslomp verhogen, zo-
wel voor de federale overheid als 
voor de deelgebieden. 
 
Het is de bedoeling een pensioen-
hervorming die aan de vier criteria 
voldoet door te voeren, werk te ma-
ken van het UBO-register en de in-
terfederale kwestie te regelen, zo-
dat we de betalingsaanvraag kun-
nen indienen. We dienen nu geen 
aanvraag voor een gedeeltelijke 
betaling in omdat we een aanvraag 
voor het geheel willen indienen. 
 
We verstrekken geen berekenings-
tabellen omdat we op dit moment 
alleen de berekeningswijze van de 
Commissie kennen: er moet een 
eenheidsbedrag per mijlpaal bere-
kend worden en daar moeten ver-
volgens correctiecriteria op toege-
past worden afhankelijk van de 
aard van de hervorming (tussen-
tijds of finaal), en afhankelijk van 
de weging aan de hand van be-
paalde criteria. 
 
De ramingen van het Rekenhof, de 
FOD Economie en de kabinetten 
lopen vandaag uiteen omdat ze die 
criteria op een andere manier in-
schatten. Voor de pensioenen is er 
sprake van "enkele tientallen mil-
joenen euro's" en volgens de Com-
missie is dat eerder 30 dan 80 mil-
joen euro. Voor de tweede mijlpaal, 
na afloop van deze zittingsperiode, 
is er sprake van enkele honderden 
miljoenen euro's. Die cijfers liggen 
in de juiste orde van grootte en zijn 
de mediaan van een betrouwbaar-
heidsinterval op basis van de ra-
ming van de parameters van de 
Commissie. 
 
Meer kan er over de cijfers niet ge-
zegd worden; alles zal afhangen 
van de discretionaire beslissing 
van Europa. 
 
We willen vooruitgang boeken om 
een aanvraag voor de betaling van 
het volledig bedrag in te kunnen 
dienen. De regering werkt daaraan.  
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Encore une fois, l’objectif, et c’est pour cela qu’on n’introduit pas la 
demande de paiement maintenant, est d’avancer. Des discussions 
sont en cours au sein du gouvernement pour rendre une demande de 
paiement complète. 
 
Je reprends les questions dans l’ordre en commençant par M. Loones. 
 
Mijnheer Loones, wat de transparantie betreft, hebben we drie upgra-
des voor onze website. De eerste upgrade is het online plaatsen van 
de laatste info van het halfjaarlijkse rapport. Dat is al gedaan. Online 
vindt u de laatste info over de uitvoering van het project. De twee an-
dere upgrades, over het dashboard en de UBO-informatie, volgen in 
de komende weken. We zijn daarvoor afhankelijk van info van de deel-
staten. Als wij die informatie hebben ontvangen, zal die enkele dagen 
later online staan. Dat is ook voor ons erg belangrijk. 
 

En ce qui concerne la transpa-
rence, nous avons déjà publié sur 
le site web les dernières informa-
tions provenant du rapport semes-
triel à la Commission européenne. 
Durant les semaines à venir, nous 
mettrons également à jour le ta-
bleau de bord et nous ajouterons 
les informations concernant les bé-
néficiaires finaux (UBO). Nous 
sommes dépendants des entités 
fédérées à cet égard. Dès que 
celles-ci transmettent des informa-
tions, elles sont disponibles en 
ligne quelques jours plus tard.  
 

Je puis vous indiquer que, pour la première dimension, nous l'avons 
fait et que nous le ferons cet été pour les deux dernières. Nous atten-
dons les informations des entités fédérées sur les bénéficiaires finaux.  
 
Vous avez aussi posé une question relative aux transferts de prêts et 
de subsides. Vous devez savoir comment nous avons sélectionné les 
projets qui ont été retirés de l'enveloppe des subsides pour passer en 
prêts. Nous avons travaillé sur la base d'une analyse de risques de 
l'exécution des projets, de façon à faire transiter de l'enveloppe euro-
péenne à l'enveloppe fédérale les projets qui étaient les plus risqués à 
exécuter. Cela a été fait en bonne intelligence avec la Commission eu-
ropéenne. Deux cas de figure se présentent. Certains projets sont re-
tirés de l'enveloppe de subsides pour devenir des prêts RRF, conti-
nuant à être financés par des prêts européens. Des jalons d'exécution 
restent attachés à ces projets, même s'ils sont financés au moyen de 
prêts.  En revanche, d'autres sont sortis du financement européen et 
reçoivent des crédits fédéraux. En tout cas, l'ajustement a été élaboré 
de manière à minimiser le risque d'exécution. 
 
S'agissant de la question du retard, monsieur Prévot, veuillez m'excu-
ser, car nous communiquons parfois à propos de périmètres différents 
– RRF (financement européen), RRF + (financement fédéral) –, de 
sorte que les ordres de grandeur peuvent varier. En fonction du type 
de RRF, nous restons dans une fourchette de 75 à 85 % de projets qui 
sont en cours ou qui ont été exécutés. Pour une vingtaine de pour-
cents, vous avez raison, il existe un risque de retard que nous prenons 
très au sérieux. Pour reprendre votre expression, nous sommes "suivis 
à la culotte". Vous pouvez interroger les différents cabinets – régionaux 
ou fédéraux –, et ils vous répondront que nous travaillons quotidienne-
ment pour ne pas nous contenter de jouer un rôle de notaire, mais bien 
pour apporter des solutions, notamment en partageant l'expérience de 
projets développés par les entités fédérées. 
 
Il y a donc toujours deux façons de regarder le problème. Notre ambi-
tion est d'avoir 100 % d'exécution. Mais il y a l'autre façon de regarder. 
C'est de se dire que, malgré un contexte inflatoire jamais connu depuis 

We hebben dat gedaan voor het 
eerste onderdeel, en dat zal ko-
mende zomer ook gebeuren voor 
de twee andere. 
 
We hebben de projecten met het 
hoogste risico qua uitvoering uit de 
enveloppe van Europese subsidies 
genomen, in goed overleg met de 
Europese Commissie, om ze om te 
zetten in leningen. Sommige wor-
den omgezet in RRF-leningen en 
moeten dus alsnog beantwoorden 
aan de Europese mijlpalen, andere 
zullen gefinancierd worden met fe-
derale kredieten.  
 
Afhankelijk van het type van finan-
ciering werden of worden 75 tot 
85 % van de projecten uitgevoerd. 
De federale en gewestelijke kabi-
netten werken elke dag aan oplos-
singen voor de overige 20 %, die 
vertraging dreigen op te lopen.  
 
Het is onze ambitie om 100 % van 
de projecten uit te voeren. On-
danks een ongeziene inflatoire 
context en ondanks de spanningen 
op de markt van de bouwmateria-
len en op de arbeidsmarkt in de 
bouwsector, is het bemoedigend 
dat 80 % van de projecten on track 
zijn, zeker in een land waar de 
voorbije 40 jaar de besteding van 
overheidsinvesteringen tot vele 
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cinquante ans, malgré un contexte de tensions sur le marché des biens 
de construction et sur le marché de l'emploi dans le secteur de la  
construction, pour un plan qui est 80 % de l'infrastructure, dans un pays 
qui connaît des échecs notoires en matière de déploiement d'investis-
sements publics depuis quarante ans, avoir 80 % des projets qui sont 
on track est un message d'encouragement. On est capable d'exécuter 
en Belgique 80 % des projets on time,  malgré un contexte qui n'est 
pas facile. C'est la première fois dans l'histoire de ce pays qu'on fait un 
plan d'investissements avec des projets, un suivi, des jalons, etc. Cela 
nous expose évidemment aussi. Cela nous expose à des retards. Cela 
ne veut pas dire qu'on doit se contenter de 80 %. Non, ce n'est pas 
assez! Pour les 20 % qui restent, croyez-moi, le suivi à la culotte est 
fait de façon transversale avec l'ensemble des cabinets, que ce soit au 
niveau régional ou fédéral. 
 

mislukkingen geleid heeft. Dat wil 
niet zeggen dat we het bij die 80 % 
moeten laten: de resterende 20 % 
wordt van nabij en op een transver-
sale manier opgevolgd, samen met 
alle gewestelijke en federale kabi-
netten.  
 

Er waren ook vragen over de SMR's en ESA. Met betrekking tot de 
SMR's is het belangrijk om erop te wijzen dat we de onderbenutting 
van het SMR-programma alleen maar hebben gebruikt om de ESA-
financiering te versterken. We hebben dit gedaan om geen middelen 
verloren te laten gaan, op het moment dat het SMR-programma voor 
het budgettaire jaar 2022 nog niet opgestart was. Ik benadruk dat dit 
een budgettechnische ingreep was, maar het is de ambitie van de hele 
regering om de volledige financiering van 100 miljoen euro naar de 
SMR's te laten gaan. 
 
De heer Van Lommel had een vraag over de return voor België van 
onze investering in het ESA-budget. Ik denk dat het nuttig is om eens 
met bedrijven in de sector te gaan spreken, want we zien daar zeer 
robuuste cijfers van terugverdieneffecten. Zo hebben in de periode 
2016-2020 105 private ondernemingen, 13 publieke onderzoeksinstel-
lingen en 33 onderzoeksteams van 9 universiteiten van het budget ge-
bruikgemaakt. 
 
We zien ook robuuste cijfers in het multiplicatoreffect op arbeid en de 
toegevoegde waarde in België. Voor elke publieke euro die we aan 
ESA-contracten besteden, komt er 3 euro aan private contracten bij. 
Dat is een zeer robuust terugverdieneffect. Dat is een van de redenen 
waarom we in de ruimtevaart investeren. We mogen daar in België 
zeer trots op zijn. 
 
Er was een specifieke vraag van mevrouw de voorzitster over onze 
Belgische astronaut, Raphaël Liégeois. Het klopt dat we veel investe-
ren in ruimtevaart, ten voordele van de Belgische bedrijven en onder-
zoeksinstellingen. Dat was een deel van mijn antwoord aan de heer 
Van Lommel. Het klopt dat ik er bij ESA voor heb gepleit om de kandi-
daat-astronaut uit ons land een goede kans op selectie te geven, ge-
zien onze sterke betrokkenheid bij ESA: wij zijn de vijfde netto bijdrager 
aan het ESA-budget. Het klopt nog meer dat onze Belgische astronaut 
het gehaald heeft op basis van zijn eigen competentie in een zeer veel-
eisende procedure. Er waren meer dan 20.000 kandidaten en we heb-
ben 1 op 5 finalisten, iets waarop we zeer trots mogen zijn. Het is ook 
een bewijs van excellentie van onze onderzoeksinstellingen.  
 
Het klopt niet dat we betaald hebben voor een astronaut. Er was geen 
extra budget voor een astronaut. Hij haalde het op eigen verdienste en 
dat heeft ons nul euro gekost. Het klopt niet dat we alleen maar een 
Waalse astronaut hebben. Raphael Liégeois is een Belgische astro-
naut voor alle Belgen, zoals Dirk Frimout en Frank De Winne, en zelfs 
een astronaut voor alle Europeanen. Het feit dat we een astronaut heb-

En ce qui concerne les questions 
relatives aux PRM et à l'ESA, je 
tiens à souligner que la sous-utili-
sation du programme PRM a pour 
seul but de mieux financer l'ESA. 
Nous avons ainsi évité de perdre 
des fonds, sachant que le pro-
gramme PRM n'avait pas encore 
commencé en 2022. Le gouverne-
ment maintient l'ambition de le fi-
nancer à hauteur de 100 millions 
d'euros. Les investissements de la 
Belgique dans l'ESA ont une inci-
dence clairement positive compte 
tenu des effets retour pour les en-
treprises. Le budget est utilisé tant 
par des entreprises privées que par 
des universités et des institutions 
de recherche. L'emploi et la valeur 
ajoutée en Belgique bénéficient 
également d'un solide effet multipli-
cateur. Chaque euro public consa-
cré à des contrats ESA génère 
pour 3 euros de contrats privés. La 
Belgique peut être fière de ses in-
vestissements dans l'aérospatiale.  
 
Il est exact que nous investissons 
beaucoup dans le domaine spatial, 
au bénéfice des entreprises et des 
institutions de recherche belges. Il 
est vrai que j'ai plaidé auprès de 
l'ESA pour que le candidat astro-
naute de notre pays ait de bonnes 
chances d'être sélectionné, sa-
chant que nous fournissons un cin-
quième du budget net de l'ESA. Il 
est encore plus vrai que notre as-
tronaute belge a été sélectionné 
sur la base de ses compétences 
dans le cadre d'une procédure très 
exigeante. Plus de 20 000 per-
sonnes s'étaient portées candi-
dates. Cela prouve également l'ex-
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ben, is het resultaat van een constante investering van België in ruim-
tevaart, maar er is geen specifiek budget voor een astronaut. Ik besef 
dat ik niet op alle vragen heb geantwoord, maar ik ben altijd bereid om 
weer naar hier te komen met specifieke antwoorden.  
 

cellence de nos institutions de re-
cherche. Il n'est pas vrai que nous 
avons payé pour un astronaute. 
Raphael Liégeois ne nous a pas 
coûté le moindre euro. Il s'agit d'un 
astronaute non seulement wallon, 
mais également belge et européen. 
Que nous ayons un astronaute est 
le résultat de nos investissements 
constants dans le domaine spatial, 
mais il ne s'agissait pas d'un bud-
get destiné à obtenir un astronaute.  
 

01.11  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, ik geef 

graag een paar korte replieken. 
 
Ten eerste, wat de website betreft, lijkt het mij volkomen logisch dat 
men met twee verschillende fases zal werken. Ik heb voorts zeer goed 
genoteerd dat het dashboard en het UBO-register in de komende we-
ken op de website zullen komen. Op een bepaald moment sprak u in 
dat verband over de zomer. Dat betekent dat de IT-tool de komende 
weken in orde moet zijn, want anders zult u die informatie niet op de 
website kunnen zetten. Ik vind dat bijzonder boeiend om te volgen en 
dat zal ik ook met veel plezier doen.  
 
Ten tweede, wat het rekenmodel betreft, zegt u dat u dat niet aan het 
Parlement geeft omdat de Europese Commissie zal beslissen wat het 
uiteindelijk wordt. Dat is, kort samengevat, uw antwoord. U zegt eigen-
lijk dat we daarover vragen mogen stellen, maar dat u dat model niet 
wil geven, omdat het toch Europa is dat zal beslissen. Het is het ene 
of het andere, als u het niet aan het Parlement geeft, dan moet u er 
zelf ook over zwijgen. Dat betekent dat u en uw collega-ministers in de 
plenaire vergadering altijd met twee woorden moeten spreken of niets 
mogen zeggen. Als u daarentegen toch praat, dan moet u doorpraten 
en het Parlement volledig informeren.  
 
U verwijst ook hier naar enkele tientallen of honderden miljoenen 
euro’s en dus willen wij dat rekenmodel zien. Dat is geen eigendom 
van de regering. Alles wat wordt gedaan door de administratie is van 
ons allemaal en er is dus geen enkele reden waarom u dat rekenmodel 
niet aan het Parlement zou geven. Ik heb de vraag ook ingediend bij 
de minister van Economie, maar aangezien u toch de eerste betrokken 
partij bent, zou het een goed signaal zijn als u zelf transparantie zou 
geven en het rekenmodel gewoon publiek zou maken, zodat iedereen 
die berekening kan doen. U communiceert er toch over, dus waarom 
kunnen wij dan geen dubbelcheck doen? 
 
Ten derde heb ik mijn betoog over de verschuivingen algemeen gefor-
muleerd, terwijl collega’s Van Lommel en Verhelst specifieker ingingen 
op de SMR’s en ESA. Dat was natuurlijk ook een van de redenen 
waarom ik die vraag heb gesteld. Ik wil hierover een aantal aanvullin-
gen geven. U zegt dat u robuuste cijfers hebt over de terugverdienef-
fecten van de investeringen. Kunt u die aan het Parlement bezorgen?  
 
Wij focussen in het Parlement zeer veel op de SMR’s, maar het ruim-
tevaartverhaal is toch ook wel boeiend. Als ik de beslissingen van de 
ministerraad goed gevolgd heb, is het ESA-budget op uw eigen initia-
tief aangepast. We weten dat België de vijfde grootste bijdrage levert 
aan het ESA, met gigantisch veel geld. In het regeerakkoord staat dat 
die bijdrage niet achteruit mag gaan. Wat hebben we nu gezien? U had 

01.11  Sander Loones (N-VA): Le 

tableau de bord et le registre UBO 
seront mis en ligne dans les pro-
chaines semaines. L'outil informa-
tique devra donc être prêt. Je suis 
impatient de découvrir ces mises à 
jour. 
 
Le Parlement ne pourra pas pren-
dre connaissance du modèle de 
calcul étant donné que la décision 
finale en reviendra à la Commis-
sion européenne. Le secrétaire 
d'État doit donc soit se taire et ne 
pas évoquer ce modèle, soit en 
donner les détails. Il est logique 
que nous voulions en savoir davan-
tage sur ce modèle eu égard aux 
sommes considérables dont il 
s'agit. Tout acte de l'administration 
étant public, ce modèle est le nôtre 
à tous et non la propriété exclusive 
du gouvernement. 
 
Le secrétaire d'État peut-il remettre 
au Parlement les chiffres relatifs 
aux retombées des investisse-
ments dans l'ESA?  
 
Le budget accordé à l'ESA a été ré-
duit à l'initiative du secrétaire 
d'État, alors que l'accord de gou-
vernement proscrit cette dé-
marche. Le Conseil des ministres a 
ensuite décidé d'augmenter le bud-
get de 50 millions d'euros, et tout à 
coup, un astronaute belge a fait 
son apparition. Je ne suis pas le 
seul à trouver cela curieux. 
 
Ce qui est d'autant plus étrange, 
c'est que l'ensemble du finance-
ment aérospatial était dans un pre-
mier temps inscrit dans le plan. Il a 
ensuite été déplacé du volet "sub-
sides" au volet "emprunts", et 
même au volet "financement 
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eerst de beslissing genomen om dat budget wel te verminderen, maar 
opeens kwam er in de ministerraad een andere beslissing, namelijk om 
daar 50 miljoen bij te pompen. En toen was er opeens ook een  
Belgische astronaut. Sommige mensen vinden dat natuurlijk een bij-
zondere evolutie. Ik wil niets afdoen aan de competentie van de be-
trokkene, want hij zal ongetwijfeld bekwaam zijn, maar het is toch een 
beetje vreemd. 
 
Extra vreemd is dat de hele lucht- en ruimtevaartfinanciering eerst op-
genomen was in uw RRF-plan, waarover wij het hier vandaag hebben. 
Vervolgens is het uit het subsidiedeel naar het leningendeel verscho-
ven en zelfs naar het deel eigen financiering. Daar komt het toch op 
neer, die 408 miljoen euro. Vandaag zegt u dat u de projecten die het 
meeste risico inhielden eruit hebt gehaald. Kortom, waarom hebt u be-
slist om daar een aantal zaken uit te halen? Omdat zij het meeste risico 
inhielden. Het ruimtevaartverhaal was er dus één van die met de 
meeste risico’s? Dat is toch vreemd, want u pompte er 50 miljoen euro 
extra in. Er zitten dus nogal wat contradicties in dit verhaal. Ik meen 
dat het goed zou zijn als u uw narratief wat scherper maakt. 
 
Als uitsmijter, u hebt niet geantwoord op mijn vraag hoe het precies zit 
met het Europese landenrapport. Als het landenrapport aangeeft dat 
er ernstige vertragingen zijn, ga ik ervan uit dat dit gebeurt op basis 
van de meest actuele informatie. Misschien kunt u daar nog een paar 
woorden over zeggen? 
 

propre". Selon le secrétaire d'État, 
les projets les plus risqués ont été 
retranchés du plan. Le projet lié à 
l'espace présentait-il donc un 
risque important? Dans ce cas, 
pourquoi 50 millions d'euros sup-
plémentaires y ont-ils été injectés? 
Je recommande au secrétaire 
d'État d'adopter un style de com-
munication plus rigoureux. 
 
Le secrétaire d'État n'a pas non 
plus répondu à ma question au su-
jet du rapport par pays de la Com-
mission européenne. Les retards 
qui y sont mentionnés sont proba-
blement fondés sur les informa-
tions les plus récentes. Le secré-
taire d'État peut-il donner plus d'ex-
plications à ce sujet?  
 

01.12  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, ik 

dank u voor deze verduidelijkingen. 
 
U hebt niet geantwoord op mijn specifieke vraag over de relevantie van 
een aantal wetenschappelijke onderzoeksprojecten. Ik vind dat bijzon-
der vreemd. Dat is toch essentieel, want we spreken over het Plan voor 
Herstel en Veerkracht. Misschien kunt u daar dieper op ingaan. 
 

01.12  Reccino Van Lommel 

(VB): Le secrétaire d'État n'a pas 
répondu à ma question sur la perti-
nence de certains projets de re-
cherche scientifique, ce qui me 
semble étrange dans le contexte 
actuel. Puis-je lui demander d’y ré-
pondre?  
 

01.13  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le secrétaire d'État, 

quand je vous dépeins comme le secrétaire d'État au Retard straté-
gique et que je dis que c'est cela qu'on risque de retenir, ce n'est pas 
mon opinion, c'est simplement le constat d'un fait. Lisez la presse! 
Vous lisez la presse comme moi et vous pouvez constater que c'est 
cela dont on parle au sujet du plan de relance.  
 
Par ailleurs, la réforme des pensions, ce n'est pas un détail. On sait 
qu'en Belgique, le montant de la pension est extrêmement bas et qu'il 
faut travailler extrêmement tard pour l'obtenir. Nous sommes un des 
pires pays en matière de pension. Si on est obligé de tenir compte d'un 
carcan budgétaire, ce n'est pas de la sorte qu'on va améliorer les 
choses. 
 
On peut lire dans la presse aujourd'hui qu'on va donner un capital aux 
ouvriers qui meurent tôt pour qu'ils puissent en profiter avant de mourir. 
C'est une logique assez affligeante! On ferait mieux de dire qu'on va 
aménager une fin de carrière convenable pour la population. 
 
Pour résumer, voici les trois critiques principales que je formule à 
l'égard du plan de relance. Il y a d'abord le manque d'ambition global 
– vous l'avez évoqué au début de votre exposé – par rapport à la hau-
teur des enjeux climatiques ou sociaux. Ensuite, il y a le rôle central 
qui est donné au privé dans pas mal de projets. Il y a de l'argent public 
mais c'est en grande partie le privé qui va en profiter. Enfin, ce plan de 

01.13  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): Op het vlak van de pensioe-
nen behoort België tot de slechtste 
leerlingen. Rekening houden met 
een budgettair keurslijf zal de za-
ken niet verbeteren. In plaats van 
een kapitaal te geven aan de werk-
nemers in beroepen met een hoge 
mortaliteit, zou men er beter aan 
doen eindeloopbaanregelingen in 
te voeren. 
 
Ik betreur uw algeheel gebrek aan 
ambitie in het licht van de grote kli-
maat- en sociale uitdagingen. In 
veel projecten zal vooral de privé-
sector bij het plan welvaren. Ten 
slotte geeft het herstelplan de Eu-
ropese Commissie een extra wa-
pen om haar liberale hervormingen 
op te leggen. De balans is vrij ne-
gatief.  
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relance donne une seconde matraque à la Commission européenne 
pour imposer ses réformes libérales. Elle avait déjà une matraque pour 
son rôle de gendarme budgétaire et elle en a une seconde pour le plan 
de relance. 
 
Finalement, sur base de ces trois critiques, le bilan est assez négatif. 
 

01.14  Kathleen Verhelst (Open Vld): Mijnheer de staatssecretaris, ik 

vind het als onderneemster zeer belangrijk dat het UBO-register effici-
ent en digitaal in orde kan worden gebracht, want momenteel vergt dat 
veel te veel administratie. Als onderneemster klaag ik dat aan. 
 
U hebt gezegd dat het relanceplan vertraging heeft opgelopen door de 
arbeidsmarkt. Als PS-staatssecretaris hebt u de sleutels in handen, 
aangezien de minister van Werk ook van de PS is. Ik hoop dat hij blijft 
inzetten op een verhoging van de werkzaamheidsgraad, daar waar dat 
het meest nodig is. Ook wat de pensioenen betreft, kunt u op een PS-
minister rekenen. U hebt dus veel sleutels in handen voor de relance-
budgetten voor België. We hebben die immers nodig, aangezien het 
met de Belgische begroting niet zo goed gaat. We kunnen elke euro 
goed gebruiken. 
 

01.14  Kathleen Verhelst (Open 

Vld): Il est très important de mettre 
de l'ordre dans le registre UBO de 
manière efficace et numérique, dès 
lors que la charge administrative 
qui pèse actuellement sur les en-
treprises est trop importante. Le PS 
détient de nombreuses clés avec le 
ministre de l’Emploi et la ministre 
des Pensions. J'espère qu'elles se-
ront utilisées.  
 

De voorzitster: Mijnheer de staatssecretaris, wilt u nog een antwoord geven aan andere collega’s? 
 

01.15 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mijnheer Van Lommel, ik 

heb u geen antwoord gegeven op uw vraag over de onderzoekspro-
jecten. Ik heb echter een schriftelijk antwoord voor u. 
 

01.15  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Sur la question de la 
pertinence des projets de recher-
che, j'ai une réponse écrite pour 
M. Van Lommel.  
 

01.16  Reccino Van Lommel (VB): Ik zou willen vragen dat u die in-

formatie met iedereen deelt. Dit is immers een gedachtewisseling. 
 

01.16  Reccino Van Lommel 

(VB): Il serait préférable de parta-
ger cette information avec tout le 
monde.  
 

01.17 Staatssecretaris Thomas Dermine: Dat zal ik doen. Over het 

terugverdieneffect rond ESA kan ik ook alle informatie geven. Er zijn 
daarover externe rapporten van consultants met analyses van 2016 tot 
2020. 
 

01.17  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: C'est ce que je ferai. Je 
fournirai également les rapports 
externes sur les effets retour de 
l'ESA.  
 

De voorzitster: De PowerPoint zal ook na de vergadering op het extranet geconsulteerd kunnen worden. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 11.20 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 11 h 20. 
 
  

 


